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Referat (Godkendt) af bestyrelsesmøde DH Næstved 

Onsdag, d. 20. november 2019, kl. 18.30 – 21.00 

Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 

Faste punkter er markeret med stjerne.  

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at 

fremme fælles interesser.  

DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i kommunen, som vedrører handicapområdet – bla. 

via arbejdet i HR. Dialog og samarbejde skal foregå i udviklende sprog og tone. 

Bøn til alle:  

Til mødet – vi skal hver især forsøge at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til punkterne, så vi når mest muligt. 

 

Til stede: Jytte Bo Nielsen, Stella Steengaard, Karina Ahrensbach, Martin Grangaard, Pia Morsing.  

 

Fraværende:  

Afbud fra:  Peer Skjold Hansen, Kirsten Boriis, Annja Hansen, Jørgis Kobold, Dorte Mørck Andersen, Tonny Ploug, Gitte Bech, Alice Bossing 

og Mona Lisa Serritslev. 

 

Dagsorden:  

(O = orientering, D = Drøftelse, B = Beslutning) 

Pkt. 
nr. 

Punkt O
DB 

Tid/ 
Min. 

Beskrivelse/infor-mation Referat/beslutning 

  1. 
 

*Valg af ordstyrer:  
 

  B  
 

 
 

Jytte 
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  2. *Valg af referent: 

 
 

  B  
 

 
 

Karina 
 

  3. *Godkendelse af 
dagsorden 
 
 

  B  
 

 
 

Jytte: Ønsker punkt 15, 16 og 17 behandles efter de faste 
punkter. 
Godkendt.  

  4. *Nyt/orientering fra 
formanden 

  O 0 Orienterende punkter bliver 
fremsendt særskilt og vil blive 
indført i referatet efter 
godkendelse. 

§ 18 og 79 – ansøgninger 

Tonny fortæller, at der har været mange ansøgninger og de 
er nu gennemgået af fordelingsudvalget. 
 
Patienttopmøde om det nære sundhedsvæsen 
28.10.2019 
Stella og Jytte deltog i Topmødet. Gruppearbejder ved 
bordene og vigtige betragtninger blev noteret til senere 
brug. Rigtig godt møde, hvor alle havde mulighed for at 
bidrage med syn på fremtidens nære sundhedsvæsen. 
 
Henvendelser fra borgere 

Jytte er blevet kontaktet af to borgere – om hjælp til deres 
situation.  
Den ene henvendelse handlede om noget parkering og 
Tonny har været behjælpelig. 
Den anden rummede flere forskellige problemstillinger – 
herunder fibromyalgi. Annja blev kontaktet og har været 
behjælpelig i denne sag. Tak for det. 
 
Opfølgningsmøde Fokusgruppe – Afbureaukratisering. 

Der er planlagt opfølgningsmøde for denne gruppe d. 28/11 
2019 – efter forslagenes behandling i Børn- og 
skoleudvalget. Pia Morsing deltager som stedfortræder for 
Jytte (som forældre i gruppen) 
Forundrende, at det ikke udskydes endnu en gang – Børn- 
og skoleudvalget har fortsat ikke behandlet sagen. 
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Nyt fra DH 
Hvis ikke du allerede modtager nyhedsbrevet, så gå ind på 
hjemmesiden og tilmeld dig. 

 
 

  5. * Dagsorden til 
møde i HR 
28.11.2019 

 
 

20 Dagsorden (Jytte/Tonny) 
 
1) Udpegning af 1. repræsentant til 
Børne- og Skoleområdets lokale 
topmøde 27/2 2020 (Jytte) 
Har DH en holdning til, hvem af 
vore HR repræsentanter vi mener, 
skal deltage? 
Jytte vil være undersøgende på, 
om HR’s repræsentant får lov til at 
deltage i større omfang end der var 
tilfældet, sidste år. 
 
 
2) Orientering om udpegning til 
byggeudvalg vedr. vand- og 
svømmefaciliteter. (Jytte) 
 
 
3. Forslag til mødeplan for 2020: 
(Jytte) 
Torsdag, d. 20-02-2020 
Onsdag, d. 01.04.2020 
Tirsdag, d. 16.06.2020 
Onsdag, d. 02.09.2020 
Torsdag, d. 29.10.2020 
Torsdag, d. 10.12.2020 
Mødestart i HR, kl. 16.00 
Dejligt, at se, at mødetidspunktet er 

  
 
 
1) Jytte: har talt med Annja. Annja vil gerne repræsentere 
HR og har reserveret dagen i kalenderen. 
 
Vi indstiller Anja til at være HRs rep. Til dette.  

 
 
 
 
 
 
 
 
2) Tonny var hurtigt til at byde ind. Tonny har fra anden 
vinkel haft føling med projektet frem til nu. Tonny er 
udpeget. 
 
DH minder Tonny om at være opmærksom på størrelsen af 
elevatoren, således at de store kørestole også kan være 
der. Minimumskravet (BR) er for småt i forhold til 
hjælpemidlerne. Vær derfor opmærksom på dette.  
 
 
3) Jytte: Mødeplan og tider er fine for mig. 
 
Det er dejligt at mødetidspunktet er ændret, men vi undre os 
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rykket. 
Hvordan passer det 
repræsentanter og stedfortrædere 
? – rykket ca. 45 min. i forhold til 
nuværende. 
 
 
4. Handleplan 
 
 
5. Tro og love-erklæring i 
forbindelse med genbevilling af lån 
til handicapbil 
 
 
6. Handicapdag 
Behandles under punkt 8 
 
 
7. Høring vedr. Indsatskataloger og 
kvalitetsstandarder for 2020 på 
sundheds- og ældreområdet 
Det er Handicaprådet, der skal 
afgive høringssvar.  
Behandles under punkt  11 
 
8. Nyt fra stående udvalg 

over de varierende ugedage. Dette kan give problemer for 
nogle  stedfortrædere.  
 
 
4) Ingen kommentar.  
 
 
5) Ingen kommentar. 
 
 
6)  
 
 
 
 
 
 
 
7)  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
8)  

  6 * Orientering fra 
referat fra møde i 
HR 03.10.2019 
 
 

  O 10 Referat udsendt sammen 
nærværende dagsorden. 
Spørgsmål til referatet? 

1) Høring – tre modeller for fremtidig organisering….  
I har modtaget høringssvaret – Jytte vil godt endnu en gang 
sige tak, til dem der var med til arbejdet – fantastisk 
oplevelse. 
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2) Oplysninger om boliger til handicappede 
Vi ved ikke helt, hvordan vi kommer videre med dette punkt 
og hvem der er tovholder på det?  

 
 
3) Jytte tænkte kortfristede høringssvar, har vi svært ved at 
leve op til i DH. Drøftede det ikke, da vi lavede høringssvar 
til pkt. 1.  
Har ikke påtaget mig ansvaret som tovholder på dette, så 
ved ikke lige, hvad vi gør. 
 
 
4) Fokusgruppen – drøftelse af afsluttende notat. 
Det blev gennemgået med en anden vinkel end den vi har 
drøftet i DH, Fokus- og Følgegruppe. Der var meget fokus 
på, at gruppen havde arbejdet med noget andet end det 
tiltænkte emne. Jeg tvivler på om det blev hørt, at vores 
holdning er/var, at gruppen skulle fortsætte – om end i 
anden ramme. 
 
 
6) Spørgsmål til team-aftale 
Internt arbejdsredskab, som vi ikke skulle have indsigt i. 
Ikke tid til emnet. Opnåede ikke formålet, at få synliggjort 
kvaliteten af indholdet. 
 
 
8) Nyt fra stående udvalg 
Vi nåede kun det anførte udvalg. 
 
 
9) Eventuelt 
DH’s beslutning om Handicapdagen blev ikke hørt. Jytte 
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kan ikke modsige andre DH medlemmer på selve mødet.  
 
 

  7 *Nyt fra de stående 
udvalg: 
 
 

  O 30 Beskæftigelses- og 
Uddannelsesudvalget 
(Peer, Mona Lisa og Karina) 
 
 
Børne- og Skoleudvalget  
(Mona Lisa, Annja, Karina og Jytte) 
 
 
Kultur- og Demokratiudvalget 
(Tonny og Kirsten) 
 
 
Omsorgs- og 
Forebyggelsesudvalget 
(Martin og Tonny) 
 
 
Plan- og Erhvervsudvalget 
(Tonny) 
 
 
Teknisk Udvalg 
(Tonny, Kirsten, Martin og Jørgis) 
 
 
Økonomiudvalget 06.2019 
(alle) 

Jytte har ikke haft tid/mulighed for, at sætte sig ind i 
møderne. 
 
 
Børne- og Skoleudvalget: 
Autisme 4700 har fået en henvendelse fra Lars Hoppe Søe 
ang. Deres undersøgelse af skolevægrende børn med 
Autisme Spektrum Forstyrrelse i Næstved kommune. 
Venstre har fået flere henvendelser ang. ASF-børn og 
status på disse, som formodentlig bringes Børn og 
Skoleudvalget.   

 
 
 
 
 
 
 

  8. Handicapdag d. 
3/12.2019 

DB 10 DH-centralt vil gerne have at vi gør 
noget ud af Handicapdagen d. 3. 
december. (Tonny)  

Jytte: Jeg tænker, at tiden er forpasset og at vi ikke kan nå 
noget i år. 
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26/9: Vi aftalte at spørge 
Handicaprådet, hvad vi skal gøre i 
Næstved. 
03.10. Ref. fra HR: Drøftes i DH, 
når der laves høringssvar til de tre 
modeller. Det skete ikke. 
Jeg opnåede ikke min hensigt/mål 
med emnet i HR – bolden blev 
skudt tilbage til DH alene – Hvad 
gør vi nu ? 
 
 

DH tænker at tiden er forpasset. Vi foreslår at der 
fremadrettet skal tages op, således at vi er i bedre tid næste 
år. Indføres i eget og Handicaprådets årshjul.  

  9. Foredrag ”Kend din 
ret – om 
specialundervisnin
g” 
 
 

 
 

10 j.f. mail: Karina byder ind med, at 
være en af flere toveholdere.  
Foredraget er fastsat til d. 27/11 
2019, kl. 18.30 – 21.30.  
Tjek op på antal tilmeldte 
Kan vi printe ”flyer” og hænge op 
nogen steder ? 
Hvem gør hvad, op til ? 
Vi skal have styr på teknikken 
Stella har oprettet begivenhed – 
Jytte har oprettet begivenhed 
under DH – del. 
 
 

Karina har styr på teknikken.  
 
Jytte har styr på tilmeldinger.  
 
Stella har ansvaret for arrangementet.  
 
Begivenheden må meget gerne deles og husk folk på 
tilmelding.  
 
Hvis der er under 4 tilmeldte tirsdag aften kl. 19, så aflyses 
det.  
Jytte står for at aflyse.  
 
Der købes en time-timer til 449 kr. Karina køber den.  
 
Jytte henter nøglen.  
 
Jytte og Karina lander kl. 17.30 og laver kaffe.  
 
 
 

  10 Revision af Børne- 
og Ungepolitikken 

DB 15 Beslutning 29.08.2019:  
Arbejdsgruppe nedsat: Alice, 

Politikken ligger på kommunens hjemmeside og kan findes 
her: 
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Karina, Dorte og Pia. 
Vi tænker at vi måske skal 
undersøge i hvilken retning man pt. 
tænker ang. Politikken i politiker 
kredse.  
J.f. mail Karina: Jeg opfattede det 
på HR-mødet som at man vil 
arbejde med den nuværende politik 
som udgangspunkt, men at der 
skal laves justeringer? Hvad 
tænker I andre?  
J.f. mail Alice:   Som jeg forstod det 
sidst kræver det faktisk noget 
(politisk) netværk / fingeren på 
pulsen at opsnappe, hvad man 
egentlig har tænkt sig skal komme i 
det nye udkast til politikken. Derfor 
er jeg ikke den rette til at være 
tovholder, da jeg bidrager 
selvfølgelig gerne med hvad jeg 
ellers kan til gruppen.  
 
 
26.09.2019 
Pia vil gerne være tovholder. 
Indkalder til første møde hvor 
rammen for arbejdet aftales. Stella 
guidede i hvordan det kan gribes 
an. 
 
 
Hvordan kommer denne gr. videre? 
 
 

https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUn
gepolitik.aspx 
  
Jytte: Det er rigtigt, at vi besluttede at ville afvente politisk 
retning. Imidlertid har jeg været på kursus, hvor jeg lærte, at 
det handlede om, at være på forkant og på sidste møde 
besluttede vi så dette. Beklager, hvis det ikke har været 
tydeligt i referatet. 
 
 
Pia har været kvik på aftrækkeren, men manglede 
min/vores hjælp og jeg tænker, at hun ikke er kommet 
videre – hun har i hvert fald ikke fået hjælpen fra mig. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Punktet nåede vi ikke. 

11. Høring vedr. B 15 Det er HR, der skal afgive Indsatskatalog alkoholenheden 2020 

https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx
https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx
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indsatskatalo-ger 
og kvalitetsstan 
darder for 2020 på 
sundheds- og 
ældreområdet 

høringssvar. 
Hvordan kommer vi med vores 
input ? 
HR’s deadline 13/12 2019  
Kan vi evt. fordele katalogerne 
mellem os ? 
Hvis ja – hvem vil påtage sig, at 
samle det, så det kan inddrages i 
HR’s arbejde med høringssvar ? 

Indsatskatalog boligområdet 2020 
Indsatskatalog kostområdet 2020 
Indsatskatalog MRSA eller Clostridium positiv 2020 
Indsatskatalog personlig pleje og praktisk bistand 2020 
Indsatskatalog sygeplejeydelser 2020 
Indsatskatalog team folkesundhed 2020 
Indsatskatalog team sundhedsrehabilitering 2020 
Indsatskatalog træning serviceloven 2020 
Kvalitetsstandard alarmer i borgers bolig 2020 
Kvalitetsstandard forebyggende hjemmebesøg 2020 
Kvalitetsstandard genoptræning 2020 
Kvalitetsstandard handicapkørsel 2020 
Kvalitetsstandard hjælpemidler, forbrugsgoder, biler og 
boligindretning 2020 
Kvalitetsstandard Korithvej 2020 
Kvalitetsstandard Omsorgstandpleje 2020 
Kvalitetsstandard personlig alarm eller pejlesystem 2020 
 
Det nåede vi ikke.  
 

  12 Mødedage i 2020 
 
 

O 10 Skal vi holde fast i torsdage eller er 
der andre ønsker  
Hvordan skal datoen placeres i 
forhold til HR møderne? 

Jytte: som det ser ud nu, er der flere medlemmer, der er 
forhindret om onsdagen. (Tonny, Kirsten og Annja)  
Som det er nu, fungere det ikke med DH’s dagorden og 
HR’s dagsorden. 
 
Vi beslutter at holde fast i torsdage.  
 
 

  13 Lige adgang til 
sundhed – 
eliminering af 
uligheden i praksis 
– Hvad gør vi 
herfra?  
 

 
 

  Drøftet 29.08.2019 
 
 
Ved møde 15/11 2018 aftalte vi at 
forberede spørgsmål til en 
temadag om lige adgang i praksis.  
Ved kommende møde skal vi finde 

 
Seminaret er først til januar.  
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 ud af hvem vil være tovholder på 
dette projekt – evt. nedsætte et lille 
udvalg til, at arbejde med 
spørgsmålene og finde emner. 
26.09.2019  
Vi udskyder punktet til der har 
været møde i det reg. 
Samarbejdsnetværk i november, 
således at Jytte og Stella kan blive 
klogere på det. 
Som jeg forstår det, er det udskudt 
til januar? 

  14 Julehygge – 
besluttet udskudt til 
primo 2019 

 
 

10 29.08.2019: 
Der er stemning for at vi laver et 
”julearrangement”. 
Sted: Frivilligcentret  
Vi laver nogle datoforslag, som der 
kan stemmes om.  

 Torsdag d. 24. oktober 
 Torsdag d. 31. oktober 
 Torsdag d. 7. november 

 
 
26.09.2019 
Karina har sendt dato forslag til 
afstemning i Doodle. Der er p.t. 6 
bestyrelsesmedlemmer, der har 
tilkendegivet holdning til foreslåede 
datoer.  
Jytte skriver påmindelse sammen 
med udsendelse af referatet 
 
 
Vi mangler stadig tovholder. Pia vil 
gerne være behjælpelig. 

 Udskydes!  
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Er der stemning for arrangementet 
og hvornår? 
Dem der har svaret Karina – 3 – 
alle for udskydelse – hvad med i 
øvrige? 

  15 Arbejdsgruppe til at 
styrke DH’s arbejde 
i Kommunerne 

 
 

10  Mail af 14/11 2019 
Hvem har interesse i at deltage? 

 
 

Ingen af dagens deltagere har mulighed for at deltage. Jytte 
overvejer stadig.  

16 Dato for årsmøde  
 

10 Vi skal have udvalgt 3 forskellige 
datoer så vi kan overholde 
reglerne. 
Hvor skal det holdes?  

Jytte: Jeg vil gerne have mødet så sent som muligt. Der er 
meget forarbejde, som vi gerne skal have fordelt. 
Årsmødet skal være afholdt inden udgangen af 1. kvartal. 
 
DH har besluttet at datoen fastsættes ud fra hvornår 
Frivillige centeret er ledigt.  
Jytte finder en ledig dato.  
 
 
 

  17 Nyt fast punkt – 
emner til 
kommende 
Handicaprådsmøde 
 
 

 
 

  Jytte ønsker nyt fast punkt til 
dagsordenen. 

Godkendt.  
 

18   Eventuelt 
 
 

 
 

 
 

 
 

Det kan være at der det bliver nødvendigt at indkalde til et 
ekstra møde inden opstarten af den årlige møderække.   
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Godkendt referat af bestyrelsesmøde DH Næstved 
 

torsdag, d. 26. september 2019, kl. 18.30 – 21.00 
 

Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 
 
 
Faste punkter er markeret med stjerne.  
 

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at 
fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i kommunen, som vedrører handicapområdet 
– bla. via arbejdet i HR. Dialog og samarbejde skal foregå i udviklende sprog og tone. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til stede: Pia Morsing, Jytte Bo Nielsen, Stella Steengaard, Kirsten Boriis 
 
Fraværende: Annja Hansen, Jørgis Kobold 
 
Afbud fra:  Karina Ahrensbach, Gitte Bech,  Alice Bossing, Peer Skjold Hansen, Mona Lisa Serritslev, Dorte Mørck, Tonny Ploug, Martin 
Grangaard   
 
 
 
 
Dagsorden:  
 
(O = orientering, D = Drøftelse, B = Beslutning) 
 
Pk
t. 
nr. 

Punkt OD
B 

Ti
d/ 
Mi
n. 

Beskrivelse/information Referat/beslutning 
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1. 
 

*Valg af 
ordstyrer:  
 

  B    
Jytte Bo/Stella 

   
2. 

*Valg af 
referent: 
 

  B    
Jytte Bo 

   
3. 

*Godkendelse 
af dagsorden 
 

  B    
Dagsordenen er godkendt – vi blev enige om, at punkt 4 
kunne inddrages. 

   
4. 

*Nyt/orienterin
g fra 
formanden 

  O 0  Foreningernes dag 

Der har været Foreningernes dag d. 7/9 2019. Jytte deltog for 
ADHD foreningen og Annja for Fibromyalgi foreningen. Tonny 
var der også. Af foreninger som var repræsenteret, men ikke 
tilsluttet DH Næstved, var alene Fibromyalgiforeningen og 
Parkinsonforeningen.  
 
Årshjul 

Karina har lavet udkast. På grund af mit tidspres er vi ikke 
kommet videre. Arbejdet fortsættes ”når tågen letter” 
 
Fokusgruppe 

Der var planlagt opfølgningsmøde for gruppen d. 26/9 – under 
forudsætning af, at afslutningsnotatet havde været under 
politisk behandling. Dette er ikke sket, hvorfor mødet udsættes 
til d. 28/11 2019, kl. 15.00 – 17.00. Pia Morsing deltager. 
 
Repræsentation og stedfortræder til møder i 
Handicaprådet. 
På bestyrelsesmøde d. 29/8 2019 vedtog vi, at Karina skulle 
deltage i mødet i Handicaprådet d. 5/9 i stedet for Annja – for, 
at ”stille stærkeste hold” (Karina havde fingeren på pulsen til 
og havde forberedt 2 af dagsorden punkterne). 
Mona Lisa og Tonny var imidlertid ikke enige i den disposition 
og lovligheden herved, udtrykt ved formødet til HR. Det blev 
anført, at kom vi i situationen igen, så kunne situationen løses 
ved (i dette tilfælde Karina) personen blev inviteret ekstra til 
disse punkter. 
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Jeg har efterfølgende kontaktet Mette Søndergaard i DH som 
fortæller, at man kan vælge, at stille ”det stærkeste hold”.  
Opstår en lignende situation igen, må vi træffe løsning på 
dette tidspunkt. 
 
 

   
5. 

* Dagsorden til 
møde i HR 
03.10.2019 

  
30 

Ingen dagsorden udsendt – jeg har ikke 
modtaget dagsorden. Eftersendes. 
Deadline for høringssvar: 13.11.2019. 
 
Høringsmateriale:  
3 modeller til organisering af de tilbud, 
indsatser og personale, som i dag er 
placeret i BørnefamilieEnheden og 
specialpædagogisk Netværk. 

 
Jytte foreslår, at arbejdsgruppen nedsat 
til behandling af børn og ungepolitikken 
+ de udvalgsansvarlige, tager sig af 
denne opgave – at lave et forslag på 
vegne DH, til høringssvar til HR.  
(Annja, Mona-Lisa, Jytte, Alice, Dorte, 
Pia, Kaina)  
 
Der skal findes en tovholder for denne 
gruppe. 
 
Arbejdsgruppen bedes overveje om der 
er behov for, at inddrage person, som 
kan uddybe den eksisterende 
organisering. 
 
Ved vi og HR nok om dette ? 
 
Hvis ovennævnte godkendes vil Jytte,  
på HR-mødet, bede øvrige i HR, som 
måtte have kommentarer til en høring, 

  
1. Høringsmateriale 

J.f. mail Alice Bossing: Jeg har nok lidt at bidrage med ift. 
organiseringen pt. og de tre modeller der foreslås. Jeg vil med 
glæde indgå i en arbejdsgruppe om at udarbejde et 
høringssvar.  
j.f. mail  Karina: Som både ASF-forælder og lærer synes jeg der 
kan være faldgruber i det her.   
Mellemmodellen; Husk at De specialpædagogiske vejledere (i 
dag placeret i Specialpædagogisk Netværk) jo netop ikke kun 
vejleder skoler i alm. Området, men også fungerer som fam. 
Vejledere for eks. ASF-familier. Oven i dette, så er det 
sagsbehandler der kan tilkendegive disse vejledninger til 
familier ved eks. Serviceloven §11 styk 3, som ofte anvendes 
til at ASF-familier får hjælp via Specialpædagogisk Netværk, 
og ofte efter diagnosen, eller eks. Når barnet er knækket 
psykisk, eller er i skolevægring.  Eks. En fam.vejleder som 
skal hjælpe en familie med at få mere struktur i hjemmet efter 
en diagnose, eller kan hjælpe med at strukturere div. Tiltag i 
forbindelse med en skolevægring.   
At flytte PPR til CDS giver god mening i min optik.   
 
Vi enige om, at det skal foreslås HR, at arbejdsgruppen laver 
udkast til høringssvar. Jytte er indledende tovholder. 
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om at komme med disse inden en 
fastsat dato. 

 
 
3. Budget 2020 - status 

Stort område – de ansvarlige for udvalgene bedes kigge på 
tilhørende budgetter. 
 
 
 
 
4. Fokus-gruppen – drøftelse af det afsluttende notat.  

Jytte agter at sige noget i retning af, at flere fra Fokusgruppen 
og hele følgegruppen er interesseret i en fortsættelse af denne 
arbejdsgruppe. Vi mener, at vi har meget at bidrage med og 
kun de udvalgte punkter fra det oprindelige notat, blev 
gennemarbejdet. Dog i en anden konstruktion – med en ikke 
ansvarlig, som mødeleder.  
 

   
6 

* Orientering 
fra referat fra 
møde i HR 
05.09.2019 
 
 
 

  O  
10 

Godkendt referat udsendt forinden 
mødet.. 
Spørgsmål til referatet? 

1. Skole, fravær og sanktioner for børn/familier med stort 
fravær.  

Jytte gjorde opmærksom på, at DH (Karina) rettede fokus på 
ensrettet og korrekt registrering af fravær på hele 
skoleområdet. Sker det ikke, er der stor risiko for, at ramme 
uhensigtsmæssigt. 
2. Situationen på Kobberbakkeskolen 
Jytte oplevede:  
Klaus da Cunha gav antydning af, at visitationer i fortiden 
kunne have været mere grundige – hvilket er medvirkende til 
den nuværende frustration hos mange forældre. 
Klaus da Cunha er blevet meget opmærksom på vigtigheden 
af dialog, kommunikation og samarbejde med forældrene. 
Aktuelt oplever vi desværre at pædagogisk afdelingsleder, 
SYD, Lotte Vestergaard ikke har samme opmærksomhed.  

   
7 

*Nyt fra de 
stående 
udvalg: 
 

  O  
30 

Beskæftigelses- og 
Uddannelsesudvalget 
(Peer, Mona Lisa og Karina) 
 
Børne- og Skoleudvalget  

 
 
 
 
J.f. mail Karina: Ang. Døgndiamantens indflytning i Holme 
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(Mona Lisa, Annja, Karina og Jytte) 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kultur- og Demokratiudvalget 
(Tonny og Kirsten) 

 
Omsorgs- og Forebyggelsesudvalget 
(Martin og Tonny) 

 
Plan- og Erhvervsudvalget 
(Tonny) 

 
Teknisk Udvalg 
(Tonny, Kirsten, Martin og Jørgis) 

 
Økonomiudvalget 06.2019 
(alle) 

Olstrup. Ved vi noget om disse klienter får undervisning på 
Døgndiamanten, eller om de skal ud og have undervisning i 
alm. Folkeskole? Det kunne være en økonomisk bombe 
under Holmegaardskolen...   
Jeg har fået følgende svar fra Søren Revsbæk;  
“Hej Karina. Den vinkel er vi ikke blevet præsenteret for, men 
størstedelen af børnene vil fortsat komme til at gå i 
specialtilbud. Mig bekendt er det dog sådan, at det er det 
oprindelige skoledistrikt, hvor børnene kommer fra, der har 
udgiften så jeg mener ikke det vil 
ramme Holmegaardsskolen særskildt. vh Søren”  
Så måske vi ikke behøver at frygter noget på det punkt, men 
jeg synes vi skal være opmærksomme på det fremadrettet.   
 
 

   
8 

Handicapdag 
d. 3/12.2019 

DB  
20 

DH-centralt vil gerne have at vi gør 
noget ud af Handicapdagen d. 3. 
december. (Tonny)  
 

International Handicapdag. 
Nogle kommuner uddeler en handicappris. Skal vi det eller 
skal vi lave en event. 
Vi spørger Handicaprådet – hvad skal vi gøre i Næstved ? 

   
9. 

Foredrag 
”Kend din ret – 
om 
specialundervi
sning” 

  
10 

Vi har aftalt 29.08.2019, at vi afholder 2 
af disse foredrag – nov. og jan. 
Hvem vil være tovholder på disse 
projekter i samarbejde med Stella. 

j.f. mail: Karina byder ind med, at være en af flere toveholdere.  
Foredraget er fastsat til d. 27/11 2019.  
Stella taler med Karina og kommer snarest med et oplæg – 
flyer. 
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10 

Revision af 
Børne- og 
Ungepolitikken 

DB  5 Beslutning 29.08.2019:  
Arbejdsgruppe nedsat: Alice, Karina, 
Dorte og Pia. 
Vi tænker at vi måske skal undersøge i 
hvilken retning man pt. tænker ang. 
Politikken i politiker kredse.  
 
Hvordan kommer denne gr. videre? 
Tovholder? 

Politikken ligger på kommunens hjemmeside og kan findes 
her: 
https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUng
epolitik.aspx 
J.f. mail Karina: Jeg opfattede det på HR-mødet som at man vil 
arbejde med den nuværende politik som udgangspunkt, men 
at der skal laves justeringer? Hvad tænker I andre?  
J.f. mail Alice:   Som jeg forstod det sidst kræver det faktisk 
noget (politisk) netværk / fingeren på pulsen at opsnappe, 
hvad man egentlig har tænkt sig skal komme i det nye udkast 
til politikken. Derfor er jeg ikke den rette til at være tovholder, 
da jeg bidrager selvfølgelig gerne med hvad jeg ellers kan til 
gruppen.  
 
Pia vil gerne være tovholder. Indkalder til første møde hvor 
rammen for arbejdet aftales. Stella guidede i hvordan det kan 
gribes an. 
 

   
11
. 

DH plakat og 
video, som 
beskriver, 
hvad DH vil. 

B  
10 

Ønsker forslag til hvor og hvornår vi 
skal bruge disse midler – herunder 
også brochure. 

Stella foreslår, at vi har få plakater liggende – evt. sætte op på 
døren til byrådssalen, når/hvis vi skal uddele handicappris. 
Jytte mener ikke vi kan bruge dem, vi er enige om, at de ikke 
virker iøjnefaldende. 
Vi aftaler ikke, at bestille indtil videre. 

  
12 

Temamøde i 
Højby d. 19/9 
Tilgængelig- 
hed  
 

O  
10 

(Tonny) Nyt og ”need to know” 

Værd at vide om Bygningsreglement 
2018 m.v. 

Handicapkonventionen og Universielt 
design – Betydning og principper 

Udearealer og menneskeskabte 
naturanlæg 

Værktøjer og klagemuligheder 

  
Ikke behandlet 

https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx
https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx
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Hvem kan hjælpe ? 

  
13 

Lige adgang til 
sundhed – 
eliminering af 
uligheden i 
praksis – Hvad 
gør vi herfra?  

 

  
10 

Drøftet 29.08.2019 
 
Ved møde 15/11 2018 aftalte vi, at 
forberede spørgsmål til en temadag om 
lige adgang i praksis.  
Ved kommende møde skal vi finde ud 
af hvem vil være tovholder på dette 
projekt – evt. nedsætte et lille udvalg til, 
at arbejde med spørgsmålene og finde 
emner.  
 

Vi udskyder punktet til der har været møde i det reg. 
Samarbejdsnetværk i november, således at Jytte og Stella 
kan blive klogere på det.  

  
14 

Julehygge – 
besluttet 
udskudt til 
primo 2019 

  5 29.08.2019: 
Der er stemning for at vi laver et 
”julearrangement”. 
Sted: Frivilligcentret  
Vi laver nogle datoforslag, som der kan 
stemmes om.  

 Torsdag d. 24. oktober 
 Torsdag d. 31. oktober 
 Torsdag d. 7. november 

 
Hvem vil være tovholder? 
 

  
Karina har sendt dato forslag til afstemning i Doodle. Der er 
p.t. 6 bestyrelsesmedlemmer, der har tilkendegivet holdning til 
foreslåede datoer.  
Jytte skriver påmindelse sammen med udsendelse af referatet 
 
Vi mangler stadig tovholder. Pia vil gerne være behjælpelig. 

   
15 

Eventuelt     Jytte har været til informationsmøde i VISP om talblindhed. 
Skolerne skal tage sig af folkeskoleelever med problemer. 
VISP kan hjælpe personer, der er gået ud af folkeskolens 9. 
kl. og ældre personer. Man kan henvise sig selv til VISP. 
 
Det blev drøftet hvordan vi højner deltagelsesniveauet til vores 
bestyrelsesmøder og dermed øger muligheden for fast tømret  
samarbejde og samspil mellem DH og HR. Den faste 
mødedag (torsdag) skal i spil ved fastlæggelse af møderække 
for 2020.  
 
Næste møde i DH – onsdag 20/11 2019 – Obs. på, at det er 
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onsdag. 
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Referat af bestyrelsesmøde DH Næstved 
 

Torsdag, d. 29. august 2019, kl. 18.30 – 21.00 
 

Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 
 
 
Faste punkter er markeret med stjerne.  
 

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at 
fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i kommunen, som vedrører handicapområdet 
– bla. via arbejdet i HR. Dialog og samarbejde skal foregå i udviklende sprog og tone. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til stede: Jytte Bo Nielsen, Alice Bossing, Karina Ahrensbach, Stella Steengaard, Dorte Mørck Andersen, Tonny Ploug og Gitte Bech.  
 
Fraværende: Peer Skjold Hansen 
 
Afbud fra:  Martin Grangaard, Pia Morsing, Kirsten Boriis, Mona Lisa Serritslev, Annja Hansen, Jørgis Kobold 
 
Dagsorden:  
 
(O = orientering, D = Drøftelse, B = Beslutning) 
 
Pk
t. 
nr. 

Punkt OD
B 

Ti
d/ 
Mi
n. 

Beskrivelse/infor
mation 

Referat/beslutning 

   
1. 
 

*Valg af 
ordstyrer:  
 

  B   Jytte Bo 
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2. *Valg af 
referent: 
 

 B Karina 

   
3. 

*Godkendelse 
af dagsorden 
 

  B   Vi tager pkt. 5 Dagsorden til møde i Handicaprådet, først, da Tonny skal gå tidligt.   

   
4. 

*Nyt/orienterin
g fra 
formanden 

  O 0 Orienterende 
punkter bliver 
fremsendt 
særskilt og vil 
blive indført i 
referatet efter 
godkendelse. 

Det Regionale Samarbejdsnetværk/arbejdsgruppen 
Det Regionale Samarbejdsnetværk har fået en subsite på handicap.dk under 
Region Sjælland. Det Regionale Samarbejdsnetværks hjemmeside: 
https://handicap.dk/lokalafdelinger/om-dh-afdelingen/faa-flere-aktive-medlemmer/find-
dhs-34-medlemsorganisationer-lokalt  og oplysninger og subsite er flyttet fra DH 

Næstved. 
 
Det Regionale Samarbejdsnetværk (RGS) har fået ”bogføringsrum i vores/DH 
Næstveds regnskab” i DH Centralt.  
 
Det Regionale Samarbejdsnetværk har udarbejdet forslag til Regionsrådet om 
metode til at  
få et fingerpeg, om en strukturel ændring i måden der inviteres til screening for 
livmoderhalskræft på, kan øge lighed i sundhed. Man forslår, at mennesker med CP 
kan bruges som indikator for handicapområdet som helhed. Arbejdsgruppen 
forventer, at høre fra Heino Knudsen – omkring oktober – hvad der er kommet ud af 
forslaget. 
 
Det Regionale Samarbejdsnetværk har Sundhedstjek som fokuspunkt. Her tænker 
man særligt forslag om, at der indføres et sundhedstjek til borgere med betydelige 
kognitive og psykiske funktionsnedsættelser i hele landet". Området er imidlertid ikke 
tilstrækkeligt belyst og RGS vil efter sommerferien forsøge, at få Region Sjælland til, 
at medvirke til seminar om sundhedstjek for mennesker med handicap. Håbet er, at 
alle 17 DH afdelinger inviteres med et passende antal 
deltagere, så vi udnytter pladsen i regionssalen. Forhåbningen er, at kunne invitere til 
møde / foredrag / seminar foredrag efter efterårsferien. 
 
 
Steen Bach (DH-Slagelse) har foreslået, at der på Repræsentantskabsmødet 
nedsættes en arbejdsgruppe med reference til forretningsudvalget i DH centralt. 
Tanker er, at arbejdsgruppen får til opgave, at undersøge, om det vil være 

http://handicap.dk/
https://handicap.dk/lokalafdelinger/om-dh-afdelingen/faa-flere-aktive-medlemmer/find-dhs-34-medlemsorganisationer-lokalt
https://handicap.dk/lokalafdelinger/om-dh-afdelingen/faa-flere-aktive-medlemmer/find-dhs-34-medlemsorganisationer-lokalt
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hensigtsmæssigt at etablere et afsnit i DH’s love, der gør det muligt at etablere 
regionale DH enheder, der kan repræsentere de kommunale DH-afdelingers fælles 
interesser overfor Regionsrådenes politiske og administrative ledelser. Dette forslag 
er i juli 
skriftligt sendt til direktør Lars Midtiby, som forbereder forslaget, til at komme med på 
efterårets repræsentantskabsmøde. 
 
Jonas 
Som det fremgår af maildialog fra i sommer, har Jonas har trukket sig som 
observatør for ADHD foreningen i bestyrelsen og dermed også som facebook 
administrator. Jonas har dog lovet fortsat, at levere fotos til vores hjemmeside. 
 
Dagsorden og referater i skemaform 
Den nuværende skematisering af dagsorden og referater kan vanskeligt/umuligt 
oversættes af blinde. Skematiseringen bibeholdes foreløbigt og Jytte sørger for, at 
omskrive referatet inden det kommer på hjemmesiden. 
 
Udtalelse/jobansøgning 
Jytte har skrevet udtalelse til/om Pia Morsing til brug for jobsøgning. 
 
Møder i Frivilligcenter Næstved 
Det har skabt forvirring hos nogle bestyrelsesmedlemmer, at man på listen i 
Frivilligcenter Næstved har kunnet se, at DH Næstved har booket lokale uden, at 
disse medlemmer var indkaldt.  
Jytte holder af og til mindre møder på Frivilligcenter Næstved – møder hvor emnet 
relaterer til DH med ingen eller begrænset deltagelse fra den øvrige bestyrelse. Eks. 
mødes Karina og Jytte til økonomioverdragelsesmøde på fredag i Frivilligcenter 
Næstved. 
 
DH har indført ny  hjemmeside 
Hjemmesiden for lokalafdelinger er markant ændret. Personlige foto’s samt 
kontaktoplysning om grundforeningstilknytning er forsvundet. Orienterende 
tekstindhold (manchettekst) i relation til dokumenter er ligeledes forsvundet. Jytte har 
tillagt hjemmesiden stor værdi i forbindelse med DH’s introduktion over for nye 
potentielle tilslutningsforeninger – brugt den som appetitvækker, den værdi er 
bortfaldet. 
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Ny direktør i DH 
Direktør Lars Midtiby DH har fået nyt job pr. 1/9 2019 – man har slået stillingen op 
med forventet ansættelse 1/12 2019. I den mellemliggende periode er foreningen så 
uden direktør. 
 

   
5. 

* Dagsorden til 
møde i HR 
05.09.2019 

  
20 

Ingen 
dagsorden 
udsendt – jeg 
har ikke 
modtaget 
dagsorden. 
Eftersendes. 

Jytte meddeler: Efter længere tids fravær, har Annja meldt deltagelse i kommende 
HR møde. 
Heraf opstår dilemma i relation mødets dagsorden.  
I sin rolle som stedfortræder for Annja har Karina forberedt og sat sig ind i 
dagsordenens pkt. 1 og 2 til HR-mødet d. 5/9. Herudover har Karina været med til at 
stille og fremsende spørgsmål som formegentligt kommer på dagsordenen til d. 3/10 
2019. 
Stella orienterer os om, at man, for at sætte det stærkeste hold, kan lade medlemmet 
melde forfald den dag og lade stedfortræder træde i stedet for. Metoden kan også 
anvendes uden dilemma, med henblik på, at stille det stærkeste hold. 
  
Bestyrelsen indstiller til at Karina deltager på både det kommende og næste HR -
møde. Da Karina og Jytte sammen også har spørgsmål til Team Handicap aftalen. 
Jytte kontakter Annja.  
 
Pkt. 5. Tilgængelighedsgruppen: Tonny skal fortælle om frigivet midler, anvendt til 
div. tiltag – bla. bænke omkring Glumsø sø. Der kæmpes stadig med Handicap-
parkeringer. Der er kommet en ny parkering ved Gøyernes gård.  
Tonny har været til møde med repræsentanter fra Teknisk Forvaltning ang. 
Handicapparkering i P-husene ved stationen. Man har drøftet problematikker og 
løsninger: P-hus ved Rampen: Der er 10 pladser, men nogle af de større 
handicapbiler er for høje til, at komme ind i p-husene. Elevatoren er ofte ude af drift. 
Der mangler døråbner på nogle døre.  
Det er besluttet, at man flytter 7 handicappladser til, at være uden for P-huset – 
borger med handicap får således også den korteste vej til eks. Stationen.  
Grønvejs P-hus har samme højdeproblematik. Her er 2 H-parkeringspladser. Der er 
ingen H-pladser uden for huset. Der er udfordringer i forbindelse med 
adgangsforholdene.  
 
Vi undrer os over, at opførelse af P-huse ikke sendes i høring i Handicaprådet, 
således at vi fik mulighed for, at gøre opmærksom på udfordringer, eks. 
åbningshøjde og hensigtmæssige placeringer.  
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Vi tænker, at P-huse modulopbygges, så en del af problematikkerne vil kunne opstå i 
hele landet. Vil ser gerne at DH centralt ser nærmere på at de her ting.  
 
Tonny har afprøvet Enø strandbro. Den går ikke helt ned til/ud i vandet, så man har 
altså ingen mulighed for at komme i vandet. Det er et adgangsproblem, at der 
parkeres barne-/klapvogne på den.  
 
Pkt. 6 Børne og skoleudvalget 
Der har været to møder. I forbindelse med skoleorganisationsændringer i 2017, blev 
bevilget 4 mio.kr. til indsatser i forbindelse med elevers fremmøde. Indsatserne har 
givet stort udbytte.  
Evaluering af Distriktsprojektet (Fladså skole distrikt) En sagsbehandler pr. familie. 
En helheds-orienterende tidlig indsats. Man har vedtaget, at arbejde videre med 
businesscase for udbredelsen af arbejdsformer og metoder fra dette projekt.  
Vi tænker at et projekt med kun en sagsbehandler pr. familie, kan være enormt 
sårbart, da man jo specialiserer sig inden for forskellige ting.  
 
Kultur og Demokriudvalget: Der har været borgermøde om hvad man som forening 
kunne forvente af kultur og fritidsudvalget. Det var mest målrettet for de 
folkeoplysende forbund, men vi kunne have repræsenteret handicapidrætten.  
 
Pkt. 8. er en form for huskeseddel, af ting som vi gerne vil have sat på næste gang. 
Vi anbefaler at Børne og ungepolitikken også sættes på under pkt. 8.  
Vi udtrykker stor tilfredshed med at de seneste 3 møders referater er kommet på 
kommunens hjemmeside.  
 
DH-centralt vil gerne have at vi gør noget ud af Handicapdagen d. 3. december. 
Dette skal på dagsorden til næste DH bestyrelsesmøde.  
 
Tonny opfordrer til at alle HR-medlemmer og Suppleanter sætter sig ind i hvad 
forretningsordenen egentlig siger om Handicaprådet. Den kan ses her:  
https://www.naestved.dk/Borger/HandicapPsykiatri/Handicapraadet/Forretningsorden
%20for%20Handicapraadet.aspx 
 
 
 

https://www.naestved.dk/Borger/HandicapPsykiatri/Handicapraadet/Forretningsorden%20for%20Handicapraadet.aspx
https://www.naestved.dk/Borger/HandicapPsykiatri/Handicapraadet/Forretningsorden%20for%20Handicapraadet.aspx
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6 

* Orientering 
fra referat fra 
møde i HR 
27.06.2019 
 
 
 

  O  
10 

Referat udsendt 
sammen 
nærværende 
dagsorden. 
Spørgsmål til 
referatet? 

De dagsordenspunkter som vi har drøftet på møde d. 28.05.2019 er drøftet eller 
kommet på kommende dagsorden.  
 
1) Mål og Vision for Handicaprådet. 
Vedtaget mål, visioner og arbejdsplan for HR harmonerer med vores udvalgte 
fokuspunkter fra vores handleplan:  
Retsikkerhed 
Børn og unge 
Sundhed  
 
Tonny spørger Stella ang. Den lille guide ang. Handicapkonventionen. Den er 
fremsendt til Cathrine Riegels som aftalt. Vi kalder den også Pixiebogen.   
 
Jytte Bo fremsender vores spørgsmål til Team Handicap aftalen sammen med dette 
ref.  
Stella lægger HR-referater ind på DH Næstveds hjemmeside.  

   
7 

*Nyt fra de 
stående 
udvalg: 
 

  O  
30 

Beskæftigelses- 
og 
Uddannelsesudv
alget 
(Peer, Mona 
Lisa og Karina) 
 
Børne- og 
Skoleudvalget  
(Mona Lisa, 
Annja, Karina og 
Jytte) 
 
Kultur- og 
Demokratiudval
get 
(Tonny og 
Kirsten) 
 
Omsorgs- og 

 
 
 
 
 
 
 
Børne- og Skoleudvalget: Se Pkt. 5.  
 
 
 
 
 
Kultur- og Demokratiudvalget Se Pkt. 5.  
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Forebyggelsesu
dvalget 
(Martin og 
Tonny) 
 
Plan- og 
Erhvervsudvalge
t 
(Tonny) 
 
Teknisk Udvalg 
(Tonny, Kirsten, 
Martin og 
Jørgis) 
 
Økonomiudvalg
et 06.2019 
(alle) 

 

 

 

  

 
 
 
Se pkt. 5 – Tilgængelighed 
 
 
 
 
Økonomiudvalget 06.2019: Grundet valget d. 5. juni er budgettet ikke lagt færdigt 
endnu. 
 
 
 
 
 
 

   
8 

Status 
Fokusgruppen 

DB  
20 

Notat fra 
gruppens leder 
er medsendt 
nærværende 
dagsorden. 
Indstilling til 
fortsættelse? 
 

Det er Jyttes oplevelse af vi indstiller til at de her grupper fortsætter, altså både 
Fokusgruppen og Følgegruppen – helst slået sammen til en. Indstilles i håbet om, at 
det sker under en anden struktur end hidtil.  
Vi tænker, at det er en måde DH kan have en finger på pulsen inden for 
børnehandicap.  
 
Kommentarer til notatet: 
Kommunens hjemmeside er svær at navigerer i, så det er fint at man laver den om.  
 
Hvis vi mener at en decideret Borgerrådgiver i team Handicap giver mere mening end 
frivillige, så skal der ansættes en person til denne funktion, så skal der allerede nu 
afsættes penge til denne person i det kommende budget. Måske man skal overveje 
at kalde det en borgerambassadør. Det kan måske klinge bedre hos de enkelte 
borgere. Vi kender til erfaringer med dette inden for universitetet.   
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Vi tænker at der skal pointeres hvad man ønsker, og som det nuværende tiltag ikke 
kan. 
Kan det være et ønske til HR; at borgerådgiverfunktionen skal laves om? Vi forestiller 
os at en Borgerrådgiver er en som man kan mødes med, og ikke en som bare tager 
en telefon med et bestemt tlf. nummer.  

   
9. 

Ansvarlig for 
Årshjul 

 B  
10 

Vi mangler en 
ansvarlig for 
oprettelse og 
ajourføring af 
Årshjul – nogen 
der byder ind ? 

Vi har brug for en oversigt over et årshjul.  
Karina laver et udkast.  

   
10 

Revision af 
Børne- og 
Ungepolitikken 

DB  5 Nedsættelse af 
DH-
arbejdsgruppe, 
til allerede nu, at 
studere 
politikken og 
komme med 
indput. 
Hvem vil være 
med i denne 
gruppe? 
21.06.2019 j.f. 
Thomas Carlsen 
– ”der er ikke 
truffet noget 
endeligt om 
processen for 
Børnepolitikken. 
 

Politikken ligger på kommunens hjemmeside og kan findes her: 
https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx 
Vi skal have nedsat en arbejdsgruppe som tænker DH ind i kommunens nuværende 
politik. Vi tænker at vi måske skal undersøge i hvilken retning man pt. tænker ang. 
Politikken i politiker kredse.  
Medlemmer i DH-arbejdsgruppen:  
Alice  
Karina  
Dorthe: kontakter børn og unge Diabetes, samt børn og familie-gruppen og får 
indspark derfra.  
 
Flere må meget gerne byde ind, således at alle handicaps er bredere repræsenteret.  

   
11
. 

Foredrag 
”Kend din ret – 
om 
specialundervi
sning” 
 

B  
15 

Skal det være et 
fast årligt 
foredrag/indføre
s i årshjul?  
 
 

Der har været afholdt 2 af disse ”Kend din ret”-  foredrag i år, særligt grundet den 
økonomiske situation på Kobberbakkeskolen. 
 
Foreslået, at flytte/overdrage arrangementerne til eks. Autisme4700 – da 
grundorganisationerne har mulighede for, at søge midler til arrangementerne i 
Lokalpuljen.   
Hvis et arrangement ligger i DH-regi, så kan det bedre spredes ud til de forskellige 

https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx
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grundorganisationer, via offentlige kanaler. Måske det kunne være et samarbejde. 
Vi aftaler at vi laver to ”Kend din ret”-foredrag.  
Foredragene placeres i nov. og i jan. Grundet kommunens visitationsperiode, således 
at forældrene er klædt på til de modtager deres visitationsbreve.  
Vær obs. på at de skal ligge på forskellige ugedage.  
  
Forslag: Vi kan skrue noget sammen til at ansøge lokalpuljerne Lokalpuljen om 
penge til arrangementet. Der er deadline d. 20. september for ansøgning. Elektronisk 
ansøgningsskema. Karina tager den op med formanden i Autisme 4700.  

  
12 

Retningslinjer i 
DH Næstved 
for 
transportrefun
dering. 

 

B  
10 

Punktet på 
dagsordenen, 
for at imødegå 
en problematik.  
Aftale om 
minimumsgræns
e i km for 
opnåelse af 
kørselsgodtgørel
se fra DH- 
Næstved. 

Der var forskellige holdninger til dette punkt. DH’s økonomi, arbejdsindsatsen hos 
den økonomiansvarlige, skal man overhovedet have penge op af lommen, når man 
laver frivilligt arbejde. 
Det blev besluttet: 
Efter hvert årsmøde skal der tages stilling til dette punkt. 
Budgettering af udgift må ske ud fra det forgangne års udgift. 
Dagsordenspunktet skal huskes via plads i årshjulet.  
Man kan bede om at få dækket sine kilometer, uden minimumsgrænse.  
Karina (økonomiansvarlig) ser arbejdsopgaven an, og kan evt. komme med en 
retningslinje fremadrettet.  

  
13 

Lige adgang til 
sundhed – 
eliminering af 
uligheden i 
praksis – Hvad 
gør vi herfra?  

 

DB  
10 

Ved møde 15/11 
2018 aftalte vi, 
at forberede 
spørgsmål til en 
temadag om lige 
adgang i 
praksis.  
Ved kommende 
møde skal vi 
finde ud af hvem 
vil være 
tovholder på 
dette projekt – 
evt. nedsætte et 
lille udvalg til, at 
arbejde med 

Stella: Regionalt samarbejde ang. Mamografibussen og livmoderhalskræft. Stella 
arbejde på at lave et seminar ang. Sundhedstjek af handicappede. At man ved hvor 
faldgruberne er når vi snakker sundhedstjek og at man er enige og taler samme 
sprog ang. de forskellige slags sundhedstjek.  
 
Vores spørgsmål til lige adgang i praksis: 
Hvordan sikrer vi at eks. En stum borger på et opholdssted får lavet sine 
sundhedstjek, eks. Livmoderhalskræftundersøgelser? Hvem har ansvaret for det? 
Bostedet? Kommunen? Regionen?  
Vi udskyder punktet til der har været møde i det reg. Samarbejdsnetværk i november, 
således at Jytte og Stella kan blive klogere på det. Husk, at der forventeligt vil kunne 
deltage flere bestyrelsesmedlemmer til seminaret.   
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spørgsmålene 
og finde emner.  
 

  
14 

Julehygge – 
besluttet 
udskudt til 
primo 2019 

DB  5 Hvad tænker I? 
Er der stemning 
for dette 
arrangement  
Hvor? hvornår? 
og hvordan? 
Hvem vil være 
tovholder? 
 

Der er stemning for at vi laver et ”julearrangement”. Vi har sjældent tid til, at komme 
hinanden ved, i forbindelse med bestyrelsesmøderne og lære hinanden, at kende.  
Vi laver nogle datoforslag, som der kan stemmes om.  

 Torsdag d. 24. oktober 
 Torsdag d. 31. oktober 
 Torsdag d. 7. november 

Karina laver afstemning Doodle - afstemning om dette. Vi tænker at afholde det i 
Frivillige centeret og med mad udefra som tovholderne bestemmer. (husk vi har et 
par vegetarer)  
Hvem vil være tovholdere? Meld gerne ind!  
Tovholdere: 
???  

   
15 

DH plakat og 
video, som 
beskriver, 
hvad DH vil. 

DB  
10 

Ønsker forslag 
til hvor og 
hvornår vi skal 
bruge disse 
midler – 
herunder også 
brochure 

Udskydes til næste gang.  

      

  
16 

Mails fra bla. 
Frivilligcenter 
og andre  

DB  5 Hvad tænker I 
om mængden – 
skal jeg sortere 
og hvordan evt.?  

Jytte skal bare fortsætte med at sende tingene ud til os. Mængden er ikke et problem.  

   
17 

Eventuelt O  Er der nogen 
der har tilmeldt 
sig Temamøde i 
Højby d. 19/9 – 
Tilgængelighed 
– samkørsel? 
 

Tonny kører til Temamødet i Højby d. 19/9 og kan evt. have to personer med. Det er 
om tilgængeligehed.  
 
 
 
 
 
D. 21. september afholder DHF årsmøde i regionen. Efter årsmødet er der en 
temadag. Hvor det også handler om handicapbiler og små hjælpemidler. Eks. Et 
skærebræt.  
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Karina er interesseret  i dette. Tonny sender invitation. 
 
Frivillig fagfestival her i Næstved, d. 26. september 2019. Jytte har tidl. sendt den ud 
til os d. 22. august 2019. Karina har tilmeldt sig ”Kick off på projektledernetværk” – 
Alice er muligvis interesseret. 
 
Stella gør obs. På at man kan indstille nogen som har gjort noget særligt ang. 
Menneskerettigheder. Der uddeles en pris, som der er indstillingsfrist d. 13. 
september. 
 
Kobberbakkeskolen og udredning. Der er lang ventetid på PPR. I bestyrelsen har vi 
et barn der har ventet siden nov. 2018 på en PPV.  
 
Der er kommet nyt logo og farver. Se det og hør om det her: https://handicap.dk/ 
Stella arbejder på at det kan anvendes på vores hjemmeside osv. 
Vedtægtsændringer som behandles på DH's repræsentantskabsmøde er sendt ud fra 
Jytte Bo. Stella deltager i repræsentantskabsmødet. 
  
Folkemøde Møn har lige været afholdt.  
 
Årsskriftet fra Frivilligecenteret.  
 
VISPs leder har sagt op hen over sommeren til fordel for en stilling i Grønland og der 
skal ansættes en ny leder. Bo Gammelgaard er ansvarlig for området. 
 

      

 

https://handicap.dk/
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Referat (Godkendt) af  bestyrelsesmøde DH Næstved 
”Genvej til arbejdet i DH afdelingen” – del 2 

 
tirsdag, d. 4. juni 2019, kl. 18.30 – 21.00 

 
Munkebo Plejecenter, Farimagsvej 52 – Aktiviteten/Cafeen, 4700 Næstved 

 
 
Faste punkter er markeret med stjerne.  
 

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's 
medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i 
kommunen, som vedrører handicapområdet – bla. via arbejdet i HR. Dialog og samarbejde 
skal foregå i udviklende sprog og tone. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge, at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til 
punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til stede: Jytte Bo Nielsen, Kirsten Boriis, Karina Ahrensbach, Stella Steengaard, , Tonny Ploug, 
Dorte Mørck Andersen,.  
 
Afbud fra:  Gitte Bech, Jørgis Kobold, Alice Bossing, Pia Morsing, , Alice Døssing, Annja Hansen, 
Mona Lisa Serritslev, Jonas Håkonssen, Peer Skjold Hansen, Martin Grangaard 
 
Jyttes kommentar:  
Jeg har forsøgt – vil også fremover forsøge, at sætte tid på punkterne.  
Det er helt bevidst, når dagsordener rummer flere punkter end der måske er opnåelige – jeg 
tænker det, som en tydelig motivation til, at vi er så fokuserede som muligt, men også en sikring af, 
at punkter ikke ryger i glemmebogen – altså en lettelse for mig, i forhold til den næste dagsorden.  
Dagsorden og referat vil have nyt layout – i håb om, at gøre det mere overskueligt. Efterfølgende 
er jeg blevet opmærksom på, at blinde kan have vanskeligheder ved, at få oversat et skema. Det 
vil jeg følge op på og ændre igen om nødvendigt. 
 
1. Opsamling fra del 1 – orientering 
Hovedtræk og vigtigste punkter fra del 1 Repetitionen foregik ved spil af DH-spillet i to grupper. Tror 
de fleste af os blev klogere – ikke mindst på, hvad vi ikke vidste. 
 
2 . DH's materiale - hvad har vi og som kan bruges til hvad? - handicap.dk 
Stella guidede os igennem DH’s hjemmeside. 
Kalender er nederst på forsiden – hvad sker der i DH centralt. Nederst på siden kan man trykke på 
en grundforening og man kommer direkte ind på grundorganisationens hjemmesiden (relevant, 
hvis man har brug for hjælp til aktuel problemstilling/opgave. 
Stella nævner tilmelding til Nyhedsbrev – som er placeret under kalenderen. Handiklip og Nyt fra 
DH. Stella foreslår, at tilmelde sig Nyt fra DH, Handiklip er mere unuanceret. 
Stella viste rundt i Grøn bjælke – øverst på siden - om os og omtalte de ansatte. 
Herefter/-under menu i det hvide felt – særligt politik og lokalafdelinger har vores interesse. 
Politik: Politikkataloget – tænkt som opslagsværk men bliver ikke opdateret – kan bruges som 
hjælp til formuleringer i vores arbejde. 
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Lokalafdelinger: De forskellige menupunkter blev gennemgået. 
Under afdelingens politiske arbejde findes særlig god hjælp til det kommunale budget og 
hvordan/hvornår man griber dette an. Vigtigt – ansvar alle – der er der, vi tidligt skal opspore 
problematikker, så vi kommer på forkant med arbejdet. 
 
3. Lokal handicappolitisk interessevaretagelse - hvad finder jeg hvor og hvordan kan det 
bruges - næstved.dk 
Næstved kommune – Byråd og politik er der, det meste af vores arbejde tager udgangspunkt. 
Vi kiggede her på den politiske mødeplan – anbefaler den samlede mødeplan – så man kan være 
på forkant i sit ansvarsområde, ved at følge dagsordener – man kan også abonnere på 
dagsordener og referater for de udvalg, man har ansvar for og ønsker, at følge. 
17.4 udvalg – er udvalg, der fungerer i kortere perioder. 
Vi snakkede om, at den måde, at følge med i udvalgene – faktisk er den måde vi skal have 
indgangsvinkel til det ansvarsområde/udvalg, vi har ansvar for.   
Cases - Emnet afsluttedes med cases fordelt i to grupper. Pointen med disse, var at synliggøre 
disposition/struktur til hjælp til prioritering og behandling af emner, som vi skal arbejde med. 
Denne struktur beskrives i: ”Disposition til angribelse af DH-opgave” lagt i filer på facebook ”DH-
Næstved(bestyrelse)” 
 
4. Tildeling/fordeling/ændring af ansvar for udvalg - Hvem har lyst til hvad ? 
Fordeling j.f. ref.  31.01.2019: 

Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget: Jessica Rohde, Peer Hansen, Mona Lisa Serritslev 
Mona Lisa og Jessica  

Børne- og Skoleudvalget: Annja Hansen, Mona Lisa Serritslev, (Jytte, DH) Mona Lisa - Jytte 

Kultur- og Demokratiudvalget: Tonny Ploug Tonny – sidder også i fritidsudvalget på 
handicapområdet 
 
Omsorgs- og Forebyggelsesudvalget: Pia Bakkegaard, DH Martin og Tonny 
 
Plan- og Erhvervsudvalget: ingen pt. Tonny 
 
Teknisk Udvalg: Tonny Ploug Martin og Jørgis (tilgængelighed)  
 
Økonomiudvalget: Alle  alle 
 
Denne fordeling af ansvarsområder harmonerer ikke helt med, hvad vi har fordelt i DH. DH’s 
fordeling er skrevet med blåt. Alle tilstedeværende var enige i vores fordeling – Tonny vil sørge for, 
at ansvarsområderne tilrettes på Handicaprådsmøde under nærværende punkt. 
 
Efter den forudgående præsentation af DH – arbejdet i DH og DH’s og Næstved kommunes 
hjemmeside – skulle deltagerne have fået større indblik i arbejdet og omfanget af dette. 

Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget: Karina byder ind. Arbejdsgruppen består herefter af: 
Peer, Mona Lisa og Karina. 
 
Børne- og Skoleudvalget: Karina byder ind. Arbejdsgruppen består herefter af Annja, Mona Lisa, 
Jytte og Karina. Jytte er kun begrænset aktiv her, sålænge DH’s struktur endnu ikke er helt på 
plads. 
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Kultur- og Demokratiudvalget:  Kirsten byder ind. Arbejdsgruppen består herefter af Tonny og 
Kirsten. 

Omsorgs- og Forebyggelsesudvalget: Ingen byder ind: Arbejdsgruppen består indtil videre af: 
Martin og Tonny. 

Plan- og Erhvervsudvalget:  Ingen byder ind. Begrænsede handicaprelevante emner fra dette 
udvalg. (Dog tilgængelighed) 

Teknisk Udvalg: Kirsten byder ind. Arbejdsgruppen består herefter af: Tonny, Kirsten, Martin og 
Jørgis. (Martin har udtrykt behov for introduktion) 

Økonomiudvalget:  Vi aftaler, at vi alle sammen skal prøve at stramme op i arbejdet med at følge 
dette udvalg, så vi sikrer, at komme på forkant med emner. 

Tanken med arbejdsgruppen er, at spotter et medlem et potentielt emne/problemstilling, så 
orienteres arbejdsgruppen – ”dispositionen” tages i anvendelse og det afgøres inden for gruppen 
hvem der inddrages og udfører opgaven. Resultatet præsenteres for bestyrelsen/formanden 
afhængig af resultatet indhold. 

5. Besættelse af ansvarsposter 
Formidling af endeligt referat fra HR-møder – til Stella og Jonas. Tonny påtager sig ansvaret. 
 
Økonomiansvarlig. Karina har i mail af 2/6 budt ind på posten Økonomiansvarlig. Jytte sætter 
Karina ind i opgaven, som er overdraget inden næste møde. Jytte meddeler DH, når opgaven er 
overdraget. 
 
Ansvarlig for årshjul. Ingen bød ind. 
 
6. Eventuelt 
Stella ønsker feedback:  

Dorte føler sig ny – Godt, men indhold bar præg af, at vi andre havde forhåndsviden. 

Karina – rigtig godt – har gjort, at hun kan/tør byde ind – bedre klædt på. 

Kirsten – gode timer – ærgerligt, at alle ikke har været med. 

Jytte – godt, at blive vist rundt. Blev forvirret over casen – måske på grund af emnet. 

Tonny godt. Fik bedre kendskab til DH’s hjemmeside og hvordan den kan bruges i arbejdet.  
 
 
Orientering/nyt fra formanden: 
 
Indsats ved Folketingsvalget 
Vi har været opmærksomme på 2 valgmøder – arrangeret af DH Vordingborg og DH Sorø. 
Martin og Jytte deltog ved mødet i Vordingborg – Peer og Jytte deltog i Alsted ved Sorø. Begge 
møder var struktureret som dialog-/lyttemøder – i Vordingborg 2 borde i hestesko og i Alsted 6 
borde med forskellige temaer. 
I Vordingborg blev politikerne placeret fordelt i de 2 hestesko og i Alsted kunne politikerne cirkulere 
rundt ved bordene, hvis de ellers kunne løsrive sig fra det første bord/tema, de var placeret ved. 
Begge steder fik DH Næstved sat fokus på – særligt den manglende retssikkerhed og den 
kommunale del af psykiatri behandllingen og snitflader – jeg tror alle problemer inden for 
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handicapområdet blev beskrevet ved bordene. Det var forskelligt, hvad politikerne ville tage med 
hjem og prioritere.  
I Alsted kunne man høre en fælles udfordring fra alle 6 borde – manglende retssikkerhed, men 
også opfordringer som ”tænk langsigtet” og ”brug den lovgivninger der allerede er” 
 
 
Byrådets godkendelse af DH’s repræsentanter og stedfortrædere i Handicaprådet 
DH’s indstilling af 4/4 2019 er godkendt af Byrådet på Byrådsmøde d. 28/5 2019. Referat af 
punktet er lagt i filer på facebook. Det samme er oversigt over sammensætningen. 
Alle repræsentanter skal være opmærksomme på, at de selv skal indkalde og fremsende materiale 
til stedfortrædere ved fravær. Det er op til de to parter selv, at aftale om stedfortræder kontinuerligt 
modtager materiale eller det kun sker ved forfald. 
Alle stedfortrædere bedes reservere HR’s mødedatoer i deres kalender:  
05.09.2019, 03.10.2019, 28.11.2019 – formøde kl. 14.45 – 15.15 – møde kl. 15.15 – 17.00. 
Tidspunkter forsøges ændret j.f. ref. af bestyrelsesmøde 28/5 2019. 
 
Indstillinger til HR 
Alle indstillinger til HR er nu på plads og i overensstemmelse med faktuelle poster. 
 
Stella som konsulent for DH Næstved 
Stella og Jytte har underskrevet ny aftale om konsulentbistand for DH Næstved j.f. mail af 12/5 og 
18/5 2019. 
 
Dagsorden og referater i skemaform 
I et forsøg på, at skabe overskuelighed har Jytte forsøgt sig med skematisering af dagsorden og 
referater. Stella har imidlertid gjort opmærksom på, at skemaer kan være vanskeligt/umuligt at få 
oversat for blinde. Vi har forespurgt et par steder, afventer svar og finder fremtidig løsning. 
 
Det regionale Samarbejdsnetværk - hjemmeside 
Det regionale Samarbejdsnetværk har nu fået underpunkt på DH Næstved’s hjemmeside. Der 
arbejdes på og findes måske alternativ løsning. 
 
Fotos på DH Næstved’s hjemmeside 
Der er truffet aftale om, at Jonas tager fotos til DH Næstved’s hjemmeside og kontinuerligt 
(hver/hver anden måned) ”fodrer” Stella og dermed hjemmesiden med disse. Billeder som er enkle 
i motivet og som giver et tydeligt budskab. Udskiftning af fotos signalerer en aktiv hjemmeside. 
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Referat af bestyrelsesmøde DH Næstved 
 

tirsdag, d. 28. maj 2019, kl. 18.30 – 21.00 
 

Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 
 
 
Faste punkter er markeret med stjerne.  
 

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at 
fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i kommunen, som vedrører handicapområdet 
– bla. via arbejdet i HR. Dialog og samarbejde skal foregå i udviklende sprog og tone. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge, at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til stede: Jytte Bo Nielsen, Kirsten Boriis, Karina Ahrensbach, Stella Steengaard, Jonas Håkonssen, Martin Grangaard,  
 
Afbud fra:  Gitte Bech, Jørgis Kobold, Alice Bossing, Pia Morsing, Tonny Ploug, Alice Døssing, Annja Hansen, Dorte Mørck Andersen,  
Mona Lisa Serritslev, Peer Skjold Hansen.  
 
Dagsorden: 
 
Jyttes kommentar: Jeg har forsøgt – vil også fremover forsøge, at sætte tid på punkterne (dem har i ikke på jeres dagsorden). Det er helt 
bevidst, at dagsordenen rummer flere punkter end der måske er opnåelige – jeg tænker det, som en tydelig motivation til, at vi er så 
fokuserede som muligt, men også en sikring af, at punkter ikke ryger i glemmebogen – altså en lettelse for mig, i forhold til den næste 
dagsorden. Referatet vil have nyt layout – i håb om, at gøre det mere overskueligt. 
 
(O = orientering, D = Drøftelse, B = Beslutning) 
 
Pkt. 
nr. 

Punkt ODB Tid/ 
Min. 

Beskrivelse/information Referat/beslutning 

1 *Valg af ordstyrer:  B   Jytte 

2 *Valg af referent: B   Karina  
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3 *Godkendelse af 
dagsorden 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Orienterende 
punkter/nyt fra 
formanden 

 
B 

5  Jytte orienterer om, at orienterende punkter er 
udeladt af dagsordenen i et forsøg på, at nå 
flere punkter. Vil blive fremsendt i mail. 
Medlemmerne får tidsfrist til, at komme med 
spørgsmål ”svar alle” og herefter vil de 
orienterende punkter, kommentarer og 
spørgsmål blive indført under nærværende 
punkt i referatet.  
Hvis det er en metode, der fungerer, vil det 
fremover være fast punkt på dagsordenen 
”orientering fra formanden” 
--------------------------------- 
Stella foreslår at vi taler om hjemmesiden med 
plads til det regionale netværk. 
Det regionale samarbejdsnetværk mellem DH-
afdelingerne ønsker et sted hvor man kan samle 
det man aftaler. Kan man oprette en selvstædig 
DH-hjemmeside, men det har vi fået afslag for.  
 
Der hvor formanden for arbejdsgruppen (Stella) 
sidder kan man måske lave en underside, 
således at det reg. Netværk har en del af 
hjemmesiden? Det betyder at det så er på DH 
Næstveds hjemmeside at dette så evt. skal 
være. Dette vil også give mere trafik på 
hjemmesiden.  
 
Dette vedtages af dagens deltagere.  
 
Samtykkeerklæringer: Alle medlemmer af DH 
Næstved har underskrevet ensartede 
samtykkeerklæringer, der nu er registreret i DH 
centralt – dermed er alt omkring samtykke i DH 
Næstved på plads og Stella har flot opdateret 
hjemmesiden. 
 
Tilslutningserklæringer til DH Næstved: Alle 
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tilslutningserklæringer er nu korrekte. 
Vi arbejder fortsat for, at få Parkinsonforeningen  
tilsluttet DH. 
Alle opfordres til, at være proaktiv, hvis de 
støder på foreninger, der endnu ikke er tilsluttet. 
 
Indstillinger til HR: 
Mona Lisa bedes skaffe ny indstilling til HR, så 
denne er i overensstemmelse med den faktuelle 
post. 
Øvrige indstillinger er nu korrekte. 
 
Bevilling af driftstilskud: 
I marts måned søgte jeg driftstilskud på kr. 
8.000 J.f. vores budget (der står imidlertid, at vi 
modtager kr. 10.000) 
Vi har fået bevilget driftstilskuddet. 
 
Møde om det regionale samarbejde – 
30.04.2019 
Vi kunne sende 3 repræsentanter - Jytte deltog 
Mødet handlede om  hvordan vi laver en 
"uformel" DH regionsafdeling i DH - et 
samarbejde i de 17 kommuner/DH afdelinger i 
Region Sjælland - et samarbejde, som også 
Heino Knudsen indbyder til  og efterspørger 
med Region Sjælland. Herudover skulle vælges 
fokuspunkter til gruppens fremtidige arbejde. 
De 17 DH afdelinger har alle udtrykt go til 
projektet 
Direktør Lars Midtiby fra DH deltog. DH har 
også verificeret projektet i sin udformning. 
Fortalte, at der foregår lignende samarbejder i 
forskellige udformninger i andre regioner. DH 
forholder sig positivt til den type samarbejder.   
Et sådan samarbejde er ikke defineret i DH’s 
vedtægter – derfor DH’s verificering.  
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Steen Bach, DH Slagelse vil stille forslag til 
repræsentantskabet om, at få indført ”regionalt 
DH” i vedtægterne. 
Samarbejdet kaldes fremover  ”Det Regionale 
Samarbejdsnetværk” 
De deltagende bifaldt arbejdsgruppens oplæg til 
koordinering/strukturering af 
samarbejdsnetværket. Et årligt møde for de 17 
DH afdelinger med deltagelse af 3 
repræsentanter fra hver.  
Næste møde er: 21/4 2020 – reserver i 
kalenderen – kl. 17.00 – 21.00 – Regionshuset i 
Sorø 
Det blev besluttet, at arbejdsgruppen skal sætte 
fokus på: Ulighed i sundhed  hvilket harmonerer 
med DH’s fokuspunkt – Lige adgang til 
sundhed. 
Der blev truffet beslutning om, mængden af 
arbejdspunkter skulle begrænses, så det blev 
muligt, at arbejde mod et rimeligt hurtigt og 
tydeligt resultat  – også for at tydeliggøre 
 samarbejdsnetværkets berettigelse i relation til, 
at blive fast udvalg under regionsrådet. 
Der blev valgt medlemmer til arbejdsgruppen og 
suppleanter. 
For yderligere – se referatet, som er udsendt til 
alle.  
 
Indkøb i forbindelse med møder - 
Økonomiansvarlig. 
Jeg er indtil videre både økonomiansvarlig og 
oftest også indkøber – det kan give anledning til 
mistænkeliggørelse, som jeg ikke er vild med.  
Derfor er det vigtigt for mig, at holde stien helt 
ren.  
Mine indkøb foregår billigst muligt. Ofte vil 
behovet for og sammensætningen af indkøb 
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give anledning til restprodukter efter mødet – 
som jeg tar med hjem. Dette førsøges derfor 
udlignet/retfærdiggjort ved, at jeg fra egen 
husholdning, eks. tar smør, ost eller andet med. 
Produkter, som jeg enten har i forvejen eller 
indkøber privat til formålet.  
 
Borgermøde 13/5 2019 om "Mobilitet på 
landet" "Mobilitet uden for de større byer" – 
arrangeret af Næstved kommune ved Thor 
Temte - formand for Landdistriktsudvalget 
og medlem af Teknisk Udvalg samt Plan- og 
Erhvervsudvalget og Movia. 
Kirsten Boriis og Jytte deltog på borgermødet.  
Mødet handlede mest om fremtidens 
muligheder for (alternativ) transport uden for 
større byer – i landdistrikterne. Førerløse 
busser, at blaffe og lave blaffe-stoppesteder, 
borgerstyret dele-bus-kørsel og samkørsel.  
Vi undrede os over forvaltningens mål med 
dette borgermøde. Tænkte meget over, om der 
fra forvaltningens side, var en bagtanke – at 
nedskære yderligere i den eksisterende 
offentlige transport og løsninger. 
Vi fik gjort opmærksom på, at DH eksisterer, at 
Handicapkonventionen eksisterer og dermed 
”lige adgang” som bør indtænkes ved nye 
transportløsninger.  
Der findes en kommunal ”Følgegruppen for 
kollektiv trafik” – måske er det en gruppe, som 
vores udvalgsansvarlige kan have fokus på 
også ? 
 
”Kend din ret – om specialundervisning” 
Vi har afholdt 2 foredrag i år (særligt affødt af 
situationen på Kobberbakkeskolen) 
Tirsdag, umiddelbart før påske 16.04.og tirsdag 
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efter påske 23.04 – markedsføringsstart 
10.04.2019. Altså meget kort 
markedsføringsperiode i en tid hvor tanken for 
mange – retter sig mod ferie. 
Antal deltagere: 10 pers. ved begge foredrag - 
passende antal – indholdet kan målrettes det 
personlige behov, så udbyttet øges.  
Omkostning: kr. 727,- og kr. 736,- 
Evaluering: Stor begejstring, ”bare jeg havde 
vidst dette (indholdet) meget tidligere” 
 
Status Fokusgruppen – Følgegruppe – 
udfordringsret/afbureaukratisering for 
forældre til børn med handicap. 
Fokus- og Følgegruppe: 1 møde tilbage.  
Det har været vanskeligt, at strukturere arbejdet 
i Følgegruppen – der har været begrænset 
struktur i Fokusgruppen med deraf afsmittende 
virkning. Vi har ikke haft følelse med, hvad vi 
bidraget til og hvad vores bidrag resulterer i. 
Hvis Fokusgruppen fortsætter, vil Følgegruppen 
gerne fortsætte, såfremt denne bliver 
struktureret inddraget i Fokusgruppen. 
Jytte vil i relation til HR og drøftelse af Fokus- 
og Følgegruppens fortsatte eksistens, indstille 
til, at Fokusgruppen fortsætter og at de 3 aktive 
medlemmer af Følgegruppen inddrages i 
Fokusgruppen samt at der sættes mål og 
struktur for gruppens arbejde. Men også indstille 
til overvejelse om mødelederen er den rette. Få 
emner har handlet om krav fra forvaltningen – 
det har hyppigere, været emner hvor 
forvaltningen kan lette frustration og arbejdet for 
forældrene og emner, hvor man oplever, at 
forvaltningen tilsidesætter lovgivningen. I den 
forbindelse hører vi, at mødeleder Sven Martin 
Sørensen er af en hel anden oplevelse – måske 
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naturligt, da han er team og fagansvarlig.    
 

4 * Dagsorden til møde i 
HR 06.06.2019 

O  Ingen dagsorden udsendt Mødet er aflyst på grund af valget. 
Jytte vil arbejde på og indstille til, at der 
afholdes møde inden sommerferien (se pkt. 10 & 

11)  

Aflysning af mødet er skrevet i kalenderen på 
DHs hjemmeside.  

5 * Orientering fra referat 
fra møde i HR 
04.04.2019 
 
 

O 10 Referat udsendt med dagsorden 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

1. Mona Lisa trak sig som deltager i §18 – 
bevæggrunden for, at Tonny fik begge poster. 
2. Stella nævnte nogle spørgsmål (aflønning), 
som vi ikke skulle stille.  
3. Dette punkt har affødt vores pkt. 7 
4. Budget – det blev der skøjtet hen over ved 
sidste møde. Karina havde spørgsmål den gang 
ang. Merchandise og hvad dette dækkede over. 
Dette er blevet drøftet på et tidligere HR-møde 
men det kan ikke findes i referaterne. Stella 
fortalte at tøjet anvendes til det årlige møde i det 
centrale handicapråd. Evt. også til Folkemødet.  
 
Temadage er noget som HR selv bestemmer 
hvad og hvornår.  
 
10: Jytte har svært ved, at vurdere, hvad vi får 
ud af, at stille spørgsmål – når det er 
centerchefen, der svarer. Eks. I forbindelse med 
Kobberbakkeskolen – altså at det ikke er den 
ansvarlige centerchef, men en anden der 
formidler svar. 
 
Når vi sidder i HR repræsenterer vi alle 
handicaps, så vi bør have baglandet i orden.  
 
Karina forslår at vi fremadrettet sender 
spørgsmål til forvaltning m.m. rundt til vores DH-
bestyrelse, således at dem der har interesse i 
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området så kan give deres besyv med, med et 
”Svar til alle”. Dette tages op på et senere 
møde.  
 

6 Nyt fra de stående 
udvalg: 
Beskæftigelses- og 
Uddannelsesudvalget 
 
Børne- og 
Skoleudvalget  
 
Kultur- og 
Demokratiudvalget 
Omsorgs- og 
Forebyggelsesudvalget 
Plan- og 
Erhvervsudvalget 
Teknisk Udvalg 
Økonomiudvalget 
 

OD 5   Jytte har været opmærksom på, at sanktioner i 
forbindelse med skolefravær har været 
dagsordenen i Børne- og skoleudvalget. Har 
ikke haft mulighed for, at forfølge udvalgets 
punkter   
 
Jytte har stadig plan om, at skrive samlet mail til 
børne- og skoleudvalget med bekymringer år til 
dato. Glædes over en aktiv autismenetværk og 
forening. 
Efter ”Genvej til arbejdet i DH afdelingen” – del 
2 skal ansvaret for Børne- og skoleudvalget 
styrkes, evt. ved en stående arbejdsgruppe. 
Karina vil gerne være en del af en sådan 
gruppe.  

7 Mål og visioner for 
Handicaprådets 
arbejde 

D 15 Vision for Næstved kommune og emner 
fra HR til mål og arbejdsplan er 
vedhæftet dagsorden. 

Jytte gav kort overblik over ledelsestænkning i 
Næstved kommune. 
 
DH indstiller til, at HR arbejder med målsætning 
- arbejdsplan for den kommende periode med:  

 Retssikkerhed  

 Handicapkonventionen 

 Samarbejde mellem Psykiatrien og 
kommunen for at passe på familier.  

 Retsikkerhed for dem som ikke kan 
snakke for sig selv.  

 Inklusion i folkeskolen/specialskoler  

 Snitfladen mellem region og kommune 
(sundhedsområdet)  

 Resourceforløb og mennesker med  
handicaps  
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 Ulighed i sundhed (eks. patienter som 
selv skal betale for at færdiggørelse af 
genoptræning efter eks. Rygoperation) 
 
 

I prioriteteret rækkefølge: 
1. Retssikkerhed.  
2. Retsikkerhed for dem som ikke kan 

snakke for sig selv.  
 
Vi nåede ikke at prioritere de sidste punkter.  
 
Handicapkonventionen 
Samarbejde mellem Psykiatrien og kommunen 
for at passe på patient og familier.  
Inklusion i folkeskolen/specialskoler  
Snitfladen mellem region og kommune 
(sundhedsområdet)  
Resourceforløb og mennesker med  handicaps  
Ulighed i sundhed (eks. patienter som selv skal 
betale for at færdiggørelse af genoptræning 
efter eks. Rygoperation eller Midlertidigt eller 
varigt botilbudsklienter som ikke deltager i 
screeninger.) 
 

8 Udvælgelse af 
fokuspunkter fra vores 
handleplan 
 

D/B  Godkendt handleplan er udsendt 
sammen med dagsorden. 
 

Politisk arbejde: Det er vores reelle 
arbejdsopgave.  
Vi har prioriteret:  

1. Retsikkerhed   
2. Børn og Ungeområdet 
3. Sundhed 

 
Forslag: Området Tilgængelighed og universielt 
design overdrages til tilgængelighedsudvalget.  
 

 
9 

 
Forslag fra Mona Lisa 

   
Affødt af Mona Lisa’s frustration på/over 

 
Punktet udskydes, da Mona Lisa er fraværende 
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j.f. mail af 1. april 2019 
Hvad vil vi ? og 
hvordan skal 
arbejdsgangen være ? 
Mona Lisa foreslår, at 
Mette eller en anden 
fra DH centralt bliver 
inviteret 

sidste bestyrelsesmøde. og emnet derfor ikke kan uddybes. 
Mona Lisa skal genfremsætte punktet til 
dagsordenen, hvis det ønskes behandlet efter 
”Genvej til arbejdet i DH-afdelingen” del 2. 

10 Påvirkning/ændring af 
mødetidspunkt på 
dagen i Handicaprådet 
 
 
 

ODB 5   Affødt af Karinas arbejdssituation og en 
oplevelse af, at Michael Perch ofte har svært 
ved, at nå deltagelse – arbejde og børnelogistik 
har været nævnte årsager.  
 
Vi henstiller til at HRs mødetider ændres, 
således at rådets medlemmer kan passe deres 
arbejde og stadig sidde i HR. 

11 Ønsker til punkter til 
næste dagsorden i 
Handicaprådet 
 
 

ODB 15   
 

Vi ønsker: 
Ændring af mødetidspunkter for HR (j.f. punkt 10) 

 
Annja: ønske om ændring af type for udbetaling 
af diæter – påvirker bl.a. boligsikring.  
 
Hvordan håndterer/planlægger/strukturerer vi 
Handicaprådets inddragen i Børne- og 
Ungepolitikken – hvor langt er den opgave? (j.f. 
HR-ref. 07.05.2018) 

 
Brochure om HR – hvordan tænker man sig 
denne anvendt i praksis? Hvor skal den ligge? 
Hvem har ansvar for ”fylde op” på disse steder?  
 
Ny ansvarsplacering for referater på 
kommunens hjemmeside. (HR’s Forretningsorden 

§9) 

 
Skolevægring – fravær – sanktioner – løsninger.  
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Fokusgruppens og Følgegruppens fremtid. Jytte 
fortalte om status fra disse grupper.  
 
Jytte skriver til Tonny 

 
12 

 
Besættelse af 
ansvarsposter – 
Formidling af endeligt 
referat fra HR-møder, 
Økonomiansvarlig 
Ansvarlig for årshjul   

 
B 

 
10 

 
Flyttes til næste møde.  

Opgaver klar til uddelegering: 
 
Formidling af endeligt referat fra HR-møder (fast 

HR-repræsentant)(formidling til Stella og Jonas) 
 
Økonomiansvarlig 
 
Ansvarlig for årshjul 

13 Foredrag ”Kend din ret 
– om 
specialundervisning” 
Skal det være et fast 
årligt foredrag/indføres 
i årshjul? – I hvilken 
måned skal det 
placeres, for bedst 
muligt, at ramme 
målgruppen? 
 

B 10  
Flyttes til næste møde. 

Vi har afholdt 2 foredrag i år (særligt affødt af 

situationen på Kobberbakkeskolen) Begge lige 
omkring påske og med meget kort 
markedsføringsperiode. 10 deltagere ved 
begge. Omkostning ca. 750,- pr. gang. 
 

14 Retningslinjer i DH 
Næstved for 
transportrefundering. 
 
 

B 10 Flyttes til næste møde. Punktet, for at imødegå en problematik. 

15 Lige adgang til 
sundhed – eliminering 
af uligheden i praksis – 
Hvad gør vi herfra?  
 
 

  Flyttes til næste møde. Ved møde 15/11 2018 aftalte vi, at forberede 
spørgsmål til en temadag om lige adgang i 
praksis.  
 

16 Julehygge – blev 
besluttet – udskudt til 
primo 2019 

  Flyttes til næste møde.  
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17 DH plakat og video, 
som beskriver, hvad 
DH vil - Præsentation – 
Hvordan skal vi bruge 
den? 
 
 

  Flyttes til næste møde.  

18 Eventuelt 
 

   Jytte får styr på Martins forespørgsel ang. 
Tilgængelighedsarbejdsgruppen og dens 
arbejde.  
 
DH centralt søger en nyoprettet 
kampagneorganistionskonsulent. Stillingen 
ligger på DHs side.  
 
Der søges også en ny politisk konsulent til soc. 
Området.  
 
Genveje til arbejdet i DH del 2, afholdes d. 4. 
juni.  
 
Stella ønsker lidt flere lokale billeder til 
hjemmesiden – kan der aftales et fast interval 
for udskiftning ?  
 
Vi har fået henvendelser fra forældre som har 
ventet i 7 uger på at få en afgørelse på re-
visiteringer.  
 

      

 
Godkendt 10/6 2019 
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Referat af ekstra bestyrelsesmøde DH Næstved 

 
Tirsdag, 7. maj 2019, kl.18.30 – 21.00 

 
”Genvej til arbejdet i DH afdelingen” 

 
Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's medlemsorganisationer på 
kommunalt plan og søge at fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i kommunen, som 
vedrører handicapområdet – bla. via arbejdet i HR. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge, at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til 
punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til stede: Jytte Bo Nielsen, Kirsten Boriis, Karina Ahrensbach, Stella Steengaard, Dorte Mørck 
Andersen 
 
Afbud fra:  Pia Morsing, Alice Bossing, Peer Skjold Hansen, Mona Lisa Serritslev, Jonas 
Håkonssen, Martin Grangaard, Gitte Bech,  Alice Døssing, Jørgis Kobold 
 
Fraværende: Tonny Ploug, Annja Hansen 
 
På grund af mange afbud, er dagsordenen ændret på dagen til alene, at omfatte punkt 2 
 
Vi drøftede den manglende deltagelse fra de øvrige bestyrelsesmedlemmer og kom frem til, at jeg 
må være undersøgende på årsagen til dagens manglende deltagelse. 
 
Der blev spurgt ind til om der er generelle uoverenstemmelser i bestyrelsen – dette som følge af 
forudgående dialog på fællesniveau. Jytte meddelte, at der har været opstået et par 
problematikker, som uhensigtmæssigt,,har været drøftet i fælles forum. Det er hendes oplevelse, 
at en del af problematikken beror på misforståelser. Jytte gjorde opmærksom på, at hun prioriterer 
den ”gode tone og indgangsvinkel” både udad til og i bestyrelsen for DH Næstved. Der blev 
udtrykt, at man fandt det uhensigtsmæssigt, at der blev anvendt så meget tid på den type dialog, 
som tilfældet var, på seneste bestyrelsesmøde. Jytte  opfordrer til fremover, først at gå til den 
ansvarlige og forsøge udredning, hvis der er forhold som man undres over – i nogen tilfælde kan 
det være nødvendigt, at emnet behandles på bestyrelsesmøde.  
 
Dagsorden: 
 
2)  
Find genveje i dit arbejde i din lokale DH afdeling 
- gør det overkommeligt og tilgodese interesse- og ansvarsområder 
DH Næstved og DH organisationen 
Opgaver i din DH afdeling 
Koblingen mellem DH afdelingen og Handicaprådet 
 
 
Vi indledte med kort præsentation af deltagere og svar på hvorfor er handicappolitik er vigtig for os 
og hvorfor vi er i DH : 
Diabetes er et handicap uanset type og alder – skjult handicap – vigtig at få et talerør. 
Retssikkerheden på handicapområdet  
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Opnå større overblik - Reglerne skal følges – lige rettigheder 
Varetage interesser for de personer med handicap, der ikke har pårørende 
Mere viden, så man måske kan påtage sig arbejdsopgaver 
Handicappede - En gruppe der meget ofte kommer i klemme – brug for ressourcer udefra 
 
DH organisationen: 
 
Stella indledte med at fortælle om DH’s organisation, ved video med Thorkild Olsen fra 
Handicap.dk.  
 
Vores mission er, at varetage fælles interesser for DH’s medlemsorganisationer. 
Jytte fik øjnene op for, at ikke alle interesser er fælles for vores grundorganisationer – og dermed 
ikke varetages af DH. 
Vores vision tager udgangspunkt i FN’s handicapkonventionen – deltagerne fik 
handicapkonventionen udleveret 
DH’s mål er at fremme fælles interesser 
 
Vi fik  fortalt om DH’s historie, DH organisationen og de 4 handicapgrupper blev beskrevet. 
 
Det blev beskrevet hvad DH centralt laver på landsplan, hvad vi laver kommunalt – og Stella 
nævnte hvor vi er på vej hen, med et samarbejde regionalt. 
 
Handicapkonventionen 
Grundlæggende om handicapkonventionen, opbygning og opdeling i artikler. Realisering af 
rettigheder i forskellig tempi/metoder. Tillægsprotokol underskrevet i 2014 – giver klagemulighed, 
når andre klagemuligheder er udtømte. 
 
Vi så video fra menneskeret.dk om handicapkonventionen 
 
Mennesker med handicap var ligesom glemt i konventionerne – derfor er handicapkonventionen 
oprettet med det sammen indhold som menneskeretskonventionen, men for at understrege/sikre at 
mennesker med handicap kan nyde alle menneskers rettigheder. Det er således ikke nye 
rettigheder. 
 
Definitionen på mennesker med handicap j.f. konventionen:  
”Personer, der har en langvarig fysisk, psykisk, intellektuel eller sensorisk funktionsnedsættelse, 
som i samspil med forskellige barrierer kan hindre dem i fuldt og effektivt at deltage i samfundslivet 
på lige fod med andre.” 
 
Definitionen af handicap i Handicapkonventionen bygger på det miljørelaterede handicapbegreb: 
  
funktionsnedsættelse + barriere = handicap 
  
Barrierer er menneskeskabte og derfor kan mennesker også bortskaffe barriererne, så en 
funktionsnedsættelse ikke bliver et handicap. 
  
Supplerende: Det miljørelaterede handicapbegreb (se side 6) var med allerede da vi arbejdede 
med Dansk Handicappolitiks 
Grundprincipper https://dch.dk/sites/dch.dk/files/media/document/Dansk%20Handicappolitiks%20
Grundprincipper%20handicaptilg%C3%A6ngelig.pdf 
  
De fire handicappolitiske grundprincipper: 
- kompensation 

https://dch.dk/sites/dch.dk/files/media/document/Dansk%20Handicappolitiks%20Grundprincipper%20handicaptilg%C3%A6ngelig.pdf
https://dch.dk/sites/dch.dk/files/media/document/Dansk%20Handicappolitiks%20Grundprincipper%20handicaptilg%C3%A6ngelig.pdf
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- sektoransvar 
- solidaritet 
- ligebehandling 
 
Handicapkonventionen er en menneskerettighedskonvention som kan bruges til underbygning af 
en sag ved hjælp af begreberne. Betragtes som værende rummet i eksisterende lovgivning – men 
opleves ikke sådan, hvis den bruges direkte i dialogen med en evt. sagsbehandler- derfor 
anvendelse af begreberne. 
 
Handicapkonventionen er som øvrige menneskerettighedskonventioner udtryk for en 
rettighedstankegang. (Dette er i modsætning til tidligere tiders tilgang som ofte benævnes som "de 
gode viljers vej".) 
  
I 2007 underskrev Danmark og 83 andre lande Handicapkonventionen. Dermed forpligtede de sig 
til at arbejde frem mod ratifikation af konventionen, dvs. ændre i deres lovgivning og vedtage nye 
love og tiltag, der forbedrer rettigheder for mennesker med handicap og forhindrer diskriminering. 
Danmark ratificerede handicapkonventionen i 2009. 
I Danmark har vi den udfordring at der i folketing/regering, er den forforståelse at konventionen 
allerede er del af dansk lovgivning, hvorfor den ikke behøver at blive skrevet ind i lovene. Det 
betyder så også at når teksten ikke står i dansk lov, fx Serviceloven, er det vanskeligt for at os løfte 
rettighederne iht. Handicapkonventionen via loven. Det er loven som fx kommunernes 
sagsbehandlere og jurister forholder sig til og er forpligtet på at efterleve ... ikke konventionstekst. 
  
Handicapkonventionen er god at bruge som dialogværktøj og i argumentation i det 
handicappolitiske arbejde. 
Samtidig kan vi bruge begreberne fra Handicapkonventionen i vores sprogbrug og på den måde få 
implementeret konventionen i kommunerne - fx 
- lige muligheder 
- ret til at bevare identitet 
- fuld og effektiv deltagelse og inklusion i alle dele af samfundslivet 
- universel design 
- rimelig tilpasning 
osv. 
  
Vi omtaler også os selv som mennesker med handicap, IKKE handicappede. Vi er mennesker og 
ikke vores handicap. Vi taler om os selv sådan som vi også ønsker andre taler om os. 
 
Handicapkonventionen i kommunen – hvad stiller vi op: 

alle nye beslutninger tager højde for menneskerettighederne fx folkeskolen, boligbyggeri, 

kvalitetsstandarder. 
 
Forslag til fælles holdning i Handicaprådet – Undgå dårligt nyt – altså alt nyt skal rumme 
konventionens krav  – byggeri – politikker m.m. 
 
Konventionen understreger : 
Mennesker med handicap har rettigheder - ret til: 
•samme muligheder 
•inkluderet i hele samfundet 
•ikke at blive diskrimineret 
 
Undervejs gode og undersøgende spørgsmål. Vi var enige om nyttig viden og vigtig information i 
relation til arbejdet i DH. 
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Stella formidler slides fra præsentationen og Lille guide til handicapkonventionen samt mulige 
datoer for afholdelse af ”Genvej til arbejdet i DH afdelingen” – del 2.  
Deltagende fra dagens møde får indflydelse på dato for afholdelse af del 2.  
Dorte vil undersøge lokalemulighed på Munkebo, hvis der ikke er ledigt i Frivilligcentret. 
Jytte ønsker og alle er enige om, at deltalgelse fra maksimalt antal bestyrelsesmedllemmer ved del 
2, er vigtigt – ikke mindst fordi vi derved opnår et ensartet arbejdsgrundlag for vores fælles ansvar 
og individuelle ansvarsområder.  
 
Jytte Indkalder. 
 
 
 
 



Indkaldelse til Samarbejdsmøde DH-Vordingborg, DH-Faxe, DH-Stevns og DH-
Næstved 
Tirsdag den 9. April 2019 kl. 17.00 – 20.00 på Faxe Bibliotek lokale A 

 

 
1) Velkommen og præsentationsrund 
 

2) Valg af mødeleder og referent 
 

3) Godkendelse af dagsorden 
 

4)  
Folkemøde Møn–  

Skal vi deltage? Evt hvem gør hvad. 

Folkeskoler inviter. 

 

5) Økonomi v/ Winnie Lindner 
 

6) Kursus fælles evt. ideer  
 

Borgere møder m.m. 
 
 

7) Andet vi vil samarbejde om? Plan for foråret? 
 

8) Møde for DH afdelinger i Region Sjælland 
 

9) Information om Synsentralen ,Visp. m.m 
 

10) Evt. 
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Referat af bestyrelsesmøde DH Næstved 
 

torsdag, d. 28. marts 2019, kl. 18.30 – 21.00 
 

Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 
 
 
Faste punkter er markeret med stjerne.  
 

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's 
medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i 
kommunen, som vedrører handicapområdet – bla. via arbejdet i HR. Dialog og samarbejde 
skal foregå i udviklende sprog og tone. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge, at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til 
punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til stede: Jytte Bo Nielsen, Pia Morsing, Kirsten Boriis, Karina Ahrensbach, Alice Bossing, Peer 
Skjold Hansen, Stella Steengaard, Mona Lisa Serritslev, Jonas Håkonssen. 
 
Afbud fra:  Tonny Ploug, Martin Grangaard, Gitte Bech, Alice Døssing, Jørgis Kobold,  
 
Vi har en regel, der siger, at dagsorden skal udsendes senest 7 dage før bestyrelsesmødet – men 
desværre har jeg igen ikke kunnet overholde denne tidsfrist. 
 
Jeg har talt med Jørgis – hun har det rigtig skidt. Voldsomme smerter, så hun ikke kan gå og har 
ikke været i stand til, at klare sig selv. I relation til indstilling til Handicaprådet, hvortil hun havde 
fejlbehæftede blanketter med, så har vi aftalt, at hun ikke indstilles på nuværende tidspunkt, men 
at hun sørger for, at få udfyldt blanketterne, så hun kan indstilles, hvis nogen falder fra. 
 
I må ikke kopiere mailliste fra mig. Hvis i sender ud til medlemmer j.f. listen fra Årsmødet, så vær 
opmærksom på, at dem der ikke deltog, har ikke underskrevet samtykkeerklæring og skal derfor 
have mailen bcc. 
 
Hvis man som ny er interesseret i, et dybere kendskab til, hvad vi har beskæftiget os med i DH, så 
ligger dagsordner og referater på vores lokale DH hjemmeside, som findes via DH – 
lokalafdelinger – find din afdeling 
  
Dagsorden: 
 
1) *Valg af ordstyrer: Stella 
2) *Valg af referent: Jytte Bo 
3) *Godkendelse af dagsorden: Godkendt 
 
4) Velkommen til de nye medlemmer – kort præsentationsrunde. 
Alle fortalte kort – deres navn – og lidt om deres grundorganisation og bevæggrunden for at de 
sidder her. 
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Stella præsenterer/nævner den facebook gruppe hun administrerer og som Jytte kan anbefale, at 
følge og tilmelde sig - handicap informationer. Børn/unge-forum 
 
5) Godkendelse af referat fra Årsmødet   
Punkt 8) afsnittet ønskes ændret til: Stella fortalte, at foreninger nu kan få glæde af de lokale 
spillehalsmidler – Lokalpuljen, som kommer til uddeling en gang om året. Desværre er reglerne 
skruet sådan sammen, at det kun er grundorganisationerne, der kan søge disse midler.  ……. 
Punkt 9) Afsnittet ønskes ændret til: Landforeningen Autisme……..men forsamlingen kom frem til, 
at der løbende vil kunne tages stilling til etablering af Forretningsudvalg. 
Herefter vil referatet kunne godkendes. 
 
6) Besættelse af poster i DH: Næstformand, Sekretær, Økonomiansvarlig, Web-redaktør, 
Facebook-ansvarlig samt udvalg: ”Handicapdagen” 
(Nuværende ansvarlige: Web-redaktør – Stella, Facebook-ansvarlig – Jonas (Til orientering – 
Jonas er observatør for ADHD foreningen)) 
Jonas og Stella vil gerne fortsætte. 
Næstformand: På årsmødet udtrykte Alice Bossing interesse for rollen som føl.  
Alice oplyser, at hendes liv/hverdag er under forandring pt.  
Stella foreslår en opfølgningsdato hvor vi drøfter igen føl/næstformands rollen. Vi aftaler, at følge 
op på denne post til oktober. 
Sekretær: Vi har ikke defineret rollen/opgaven og derfor udskyder vi besættelse af denne post til 
senere. 
Økonomiansvarlig: Ingen melder sig - udskydes 
Opgavedefinition: attestere udlæg og regninger, sende til DH, arkivere originale bilag og følge sum 
over udgifter samt have det økonomiske overblik.  
Udvalg:  
”Handicapdagen” – Tonny har tidligere accepteret at tage hånd om dette emne i relation til 
Handicaprådet og er derfor selvskrevet til dette udvalg. Han ønsker min. 1 – gerne 2 yderligere 
deltagere. Karina Ahrensbach og Jonas Håkonssen melder sig. Tonny er tovholder. 
Stella orienterede kort om Handicapdagen. 
 
7) Indstillinger og udvælgelse til besættelse af restposter til Handicaprådet (Forslag vil blive 
fremlagt på bestyrelsesmødet – Stella’s overblik til nuværende fordeling er vedhæftet indkaldelse) 
Kommentar fra Tonny:  Selvfølgelig skal vi forsøge at tilstræbe de regler som DH har opstillet ved 
bred repræsentation 
Stella’s oversigt er lavet ud fra indstillinger.  
Forslaget er tillige lavet ud fra indstillinger. 
Kan Pia overtales – Pia er anført i oversigten i håb om repræsentation af ”varigt medicinerede” 
Pia ønsker ikke, at blive stedfortræder. 
Alice Bossing – vil godt være stedfortræder for to. 
Mødeplan for Handciaprådet i 2019. Reserver datoerne i jeres kalender allerede nu, så I har 
muligheden for, at træde til: 
Torsdag 7. februar 2019 
Torsdag 4. april 2019 
Torsdag 6. juni 2019 
Torsdag 5. september 2019 
Torsdag 3. oktober 2019 
Mødetidspunkt: formøde 14.45-15.15 og ordinært møde 15.15 – 17.00. 
Mona Lisa: Foreslår, at Karina tager den 5. ledige medlemsplads på grund Autisme tilknytningen. 
Peer: Peer synes ikke vi skal sætte Pia på, hvis hun på ingen måde kan/vil møde op. 
Mona Lisa: Mener ikke det er rigtigt, at der ikke var styr på blanketterne – vi var bare ikke flere end 
de 5 direkte repræsentanter. Foreslår, at Alice står som personlig stedfortræder for to personer. 
Stella fortæller hvordan det fungerer når et medlem får forfald og stedfortræder skal træde til.  
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Resultatet bliver, at Karina er stedfortræder som skemaet anbefaler. 
 Karina og autismeforeningen – Karinas arbejdstider vanskeliggør en deltagelse i møderne – 
afhængig skemalægning. 
5 stemmer om forslaget som det er fremsendt, dog med Pia udskiftet med Alice. 
4 stemmer for – 1 stemmer imod 
Karina forsøger, at få blanketten i orden inden mødet d. 4/4  
 
8) * Orientering fra referat fra møde i Handicaprådet d. 07.02.2019. (Mona Lisa, Jytte)  
Har Mona Lisa tilføjelser til referatet ? nej 
Er der nogen spørgsmål til referatet ? nej 
For de fleste nye, tænker Jytte, at meget af det, vil det være sort snak. Forståelsen kommer hen ad 
vejen – stil spørgsmål. 
Spørgsmål om Michael Perch havde meldt afbud – det havde han ikke. 
Hvad er BPA ? – Stella forklarede.  
 
9) * Dagsorden til møde i handicaprådet d. 04.04.2019 (Jytte) 
Gennemgang – spørgsmål 
Vi har aftalt, at jeg skal mødes med Tonny (formand for HR) forinden vores bestyrelsesmøde og 
udvælge hvilke punkter, at vi særligt skal have fokus på. Dette har ikke været muligt denne gang, 
da jeg først modtog dagsordnen i søndags. Har dog talt med Tonny. 
1) Udpegning til fordelingsudvalg:  
§ 18 og § 79 er nogle pengepuljer, som vores grundorganisationer kan søge fra en gang om året, 
til forskellige formål.  
Tonny vil gerne indstilles til HR’s plads i relation til §79 og hvis der ikke er andre der melder sig, vil 
han også gerne til §18. 
Jytte opfordrer til, at det er to forskellige, der varetager de to pladser. 
Hvem byder ind og gerne vil have plads ? 
Mona Lisa vil gerne varetage §18 
 
2) Udvikling i tildeling af BPA 
BPA – Borgerstyret personlig assistance. Der foregår i øjeblikket en hel masse omkring denne 
ordning. Mange borgere får reduceret eller frakendt deres hjælp – uden borgeren har oplevet 
positiv ændring i egen tilstand og behov – altså uden reel ændring af et oprindeligt 
bevillingsgrundlag. Det har givet anledning til de afklarende spørgsmål i HR. 
Stella: Vi foreslås, at kigge på kvalitetsstandarden – undrer sig over, at ordningen ligger under 
ældre –  Foreslår, at der spørges ind til dette ? 
Stella udtrykker, at nogle spørgsmål skal vi ikke stille: 
 Næstved kommune aflønner efter landsoverenskomsten, så det skal vi ikke spørge ind til, da der 
findes dårligere alternativer. 
Vedr. overvågning skal vi spørge ind til/nævne, at det ikke kun er respiratorovervågning men alle 
overvågningstyper.  
Man skal selv kunne være arbejdsleder 
 
3) Mål og visioner for Handicaprådets arbejde 
Punkt med rod i indhold. Jeg vil arbejde for, at der kommer styr på opgaven – måske ikke lige d. 
4/4 
4)Handicaprådets budget for 2019 
HR skal hvert år ved årets start lave et budget, som godkendes.HR får årligt tildelt en sum penge 
(2019 – kr. 99.902) fra det kommunale budget. Budgettet er godkendt. Tilsyneladende tilrettes 
budgettet alligevel løbende. Karina spurgte ind til posten merchandise.  
5) Nyt fra Tilgængelighedsgruppen 
Tilgængelighedsgruppen er en gruppe nedsat i Næstved kommune, som varetager interessen for 
tilgængelighed i alle udformninger i nye og eksisterende projekter.  
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Hvad har man tænkt, at formidle her (Peer) ?  
Parkeringspladser i indre by – Jonas har set hos Mc Donald ved havnen, at 
familieparkeringspladser ligger tættere på indgangen end handicapparkelingspladserne. Peer 
kommenterer, at det er privat parkering – så vi kan ikke gøre noget. Vi kan dog opfordre 
indehavere af private parkeringer. 
6) Nyt fra de stående udvalg 
Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget 
Børne- og Skoleudvalget 
Kultur- og Demokratiudvalget 
Omsorgs- og Forebyggelsesudvalget 
Plan- og Erhvervsudvalget 
Teknisk Udvalg 
Økonomiudvalget 
Til de nye: Vi har i DH fordelt os, sådan at der er en eller to ansvarlige for, at følge med i hvad der 
sker i udvalgene – med henblik på, at være på forkant. De samme personer har det samme ansvar 
i HR (hvis de altså er repræsenteret der)  
Det arbejde fungerer endnu ikke optimalt.  
I vil på ekstra møde blive introduceret for, hvordan dette ansvar/arbejde skal/kan udføres. 
Jytte har ikke nået, at sætte sig ind i kommende dagsorden for Børne- og skoleudvalget 1/4 2019 
Karina spørger ind til, hvem der har ansvaret – Jytte husker ikke fordelingen i hovedet. 
7) Afstemningssted i forbindelse med afholdelse af valg 
Forstår ikke helt, hvad HR vil med punktet. 
Peer fortæller, at det er et orienterende punkt om forhold for mennesker med handicap i 
forbindelse med valg. 
8) Udbud af diabetesprodukter 
Jytte har kontaktet diabetesforeningen og videresendt høringsmaterialet. Diabetesforeningen vil 
gerne udarbejde høringssvaret for Handicaprådet.  
Det blev drøftet, hvordan processen håndteres i HR – et udkast til høringssvar rundsendes til 
medlemmerne i Handicaprådet til deres godkendelse.    
9) udbud af katetre annulleret (orientering) 
10) Spørgsmål til underskud på Kobberbakkeskolen 
Er der nogen, der har supplerende konkrete og direkte spørgsmål der skal tilføjes ? 
Jytte tvivler på, at emnet behandles på kommende møde, da det ikke ses, at Lars Nedergaard er 
inviteret og udvalgets næstformanden Michael Perch, har meldt afbud. 
Karina: fortæller om den proces, der er foregået. At børn der er blevet visiteret/genvisiteret til 
skoletilbud på Kobberbakkeskolen ult. Januar, nu visiteres igen samt at der lægges op til 
partshøring på ikke lovligt grundlag. 
11) Eventuelt 
Aflevering og kommentarer til indstilling af DH stedfortrædere. 
 
 
10) Vores deltagelse i Folkemøde Møn – skal vi ? og i hvilket omfang. 
Vi har tidligere aftalt, at Jytte, Jørgis og Martin skulle drøfte og indstille til bestyrelsen vedr. dette 
punkt.  
Jyttes kalender har ikke levnet plads til dette møde. 
Det er måske ikke alle bekendt, men DH Vordingborg, som har været tovholder/ansvarlig/arrangør 
på dette projekt står med en ret ny sammensat bestyrelse og forretningsudvalg, uden Stellas støtte 
til dette projekt. 
Jytte’s betragtninger:  
Effekten af Næstved’s deltagelse i mødet, kan være tvivlsom (hvormange Næstveder og Næstved 
politikere besøger mødet) og dermed også deltagelse for vores grundorganisationer. 
Sidste år oplevedes koordineringen med vagter, at være ikke optimal. 
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Jytte lægger op til  – såfremt Vordingborg fortsat vil stå for samme andel af arbejdet som tidligere – 
at vi ikke er forpligtet på anden måde end, vores navn på ansøgningen til midler til arrangementet, 
så kan vi være med. 
 At vi individuelt i bestyrelsen (via vores grundorganisation) kan byde ind med events på standen, 
vagter i teltet eller formidling af materiale fra standen. 
Hvad siger bestyrelsen ? 
Pia tilslutter sig. Mona Lisa synes vores kræfter skal ligge i Næstved. Kirsten fortæller, om messe. 
Der nævnes Foreningernes dag i Næstved.  
Hvem påtager sig, at være tovholder hos os – modtage alt materiale/mail og formidle ? 
Vores beslutning skal formidles på Fælles samarbejdsmøde d. 9/4 2019. 
 
11) Fælles samarbejdsmøde d. 9/4 2019 – Hvem kan deltage ? 
Jytte er forhindret – Karina vil gerne deltage – ingen af de øvrige tilstedeværende deltager. 
Tonny og Martin skal spørges. Indkaldelsen er endnu ikke kommet. 
 
12) Ekstra møde : ”Vejledning i, at være ny i DH Næstved” – NU: ”Genvej til DH og arbejdet i 
DH…” 
Folkerummet er reserveret: 7/5 2019 – start kl. 18.30 – reserver i din kalender allerede nu. 
Stella foreslår : at der er mulighed for at du evt. kunne invitere de øvrige DH afdelinger fra 
samarbejdet Nordenstrøms (Vordingborg, Stevns, Faxe) til at deltage, hvis nogen kunne have 
interesse. Jytte støtter ideen.  
Hvad skal Stella have for denne mødeindsats ? 
Hvis ja fra bestyrelsen 
Hvem tager ansvar for, at nævne det på fællesmødet d. 9/4 ? 
 
13) Foredrag ”Kend din ret om speciatilbud – hvordan klager jeg”  
Folkerummet er reserveret til: 23/4 2019 – start kl. 18.30 
Skal delvist målrettes situationen på Kobberbakkeskolen, men åbent for alle relevante. 
Karina mener, at hun kan få forældre på Kobberbakkeskolen til, at dele ”info” på forældreintra. 
Der skal udarbejdes ”appetitvækker”, som kan deles. Stella og Jytte sætter sig sammen. 
 
SLUT – så nåede vi ikke mere af dagsordenen. 
 
Kort orientering fra Formandsmødet d. 10/3 2019. 
 
7) Nyt fra/til udvalgene: (10 min.) 
 

a) Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget =>  Mona Lisa 
 

b) Børne- og Skoleudvalget => Jytte og Mona Lisa  
 

c) Kultur- og Demokratiudvalget => Tonny – sidder også i fritidsudvalget på 
handicapområdet.  

 
d) Omsorgs- og Forebyggelsesudvalget => Martin + Tonny 

     
e) Plan- og Erhvervsudvalget => Tonny 

 
f) Teknisk Udvalg =>  Tilgængelighed – Martin + Jørgis   

 
g) Økonomiudvalget => Alle sammen  
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9)  Aktiviteter i forbindelse med Folketingsvalget. (10 min.) 
Vi har tidligere aftalt, at vores mål er: 
Aftalt at vi går til forskellige vælgermøder og stiller de samme spørgsmål. 
Vi vil herved opnå, at kandidaterne finder ud af, at vi har en dagsorden og at vi eksisterer og vi får 
oplyst, hvad partierne står for rent handicappolitisk. 
Hvilke spørgsmål skal vi stille ? 
 
Jonas har budt ind med: Mange Handicappede er ikke på arbejdsmarkedet, selvom mange af dem 
sikkert godt ville kunne varetage et job. Evt bare et par timer om ugen. Eller med andre skåne / 
sær hensyn. Man kan sikkert godt lave en ordning med nogle virksomheder. Vil I som politikere 
være med til at gennemføre det?  - og hvordan? 
 
Hvordan strukturerer vi ? Hvordan får vi formidlet, at der er møde ? Hvordan får vi koordineret 
hvem der går til hvad ? 
 
 
 
14) Lige adgang til sundhed – eliminering af uligheden i praksis – Hvad gør vi herfra ? (10 min.) 
Ved møde 15/11 2018 aftalte vi, at forberede spørgsmål til en temadag om lige adgang i praksis.  
Ved kommende møde skal vi finde ud af hvem vil være tovholder på dette projekt – evt. nedsætte 
et lille udvalg til, at arbejde med spørgsmålene og finde emner.  
 
15)  Julehygge – blev besluttet – udskudt til primo 2019 
 
16)  DH plakat og video, som beskriver, hvad DH vil - Præsentation – Hvordan skal vi bruge den ? 
 
17)  Eventuelt 
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Referat fra DH Næstved årsmøde  
 

Mandag, d. 4. marts 2019 – kl. 18.30  
 

Folkerummet, Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 
 
 

Jytte Bo Nielsen bød velkommen og håbede maden smagte godt, og bød på kaffe – 
og startede årsmødet.  
 
 

1. Valg af dirigent 
Bestyrelsen foreslår Stella Steensgaard – Stella blev valgt akklamation  
 

 
2. Valg af referent  

Bestyrelsen foreslår Tonny Ploug – Tonny blev valgt med akklamation  
 

 
3. Godkendelse af dagsorden 

Blev godkendt  
 
 

4. Navne opråb / optælling af stemmeberettigede 
Der var følgende tilstede: 
Grundorganisation: Navn  Stemmeberettigede 
ADHD-foreningen  Jytte Bo Nielsen  Jytte Bo Nielsen 
Cystisk Fibrose Forening Pia Morsing Pia Morsing 
Gigtforeningen  Jette Rosenberg 

Kirsten Boriis Kirsten Boriis 
           Landsforeningen Autisme Karina Ahrensbach Karina Ahrensbach 
           Høreforeningen   Merete Frederiksen  
        Gitte Bech  Gitte Bech 
           Sammenslutningen af  
           Unge med Handicap Alice Bossing Alice Bossing 
           Dansk Handicap Forbund Tonny Ploug + hjælper Tonny Ploug 
   Mona Lisa Serritslev  
    Marianne Nielsen 
           Osteoporoseforeningen Jørgis Kobold Jørgis Kobold 
   Stella Steensgaard  
           Scleroseforeningen Peer Skjold Hansen  Peer Skjold Hansen 
           Stomiforeningen COPA Alice Døssing Alice Døssing  
      16 person  10 stemmeberettigede 
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5. Valg af stemmetæller 
Tonny’s hjælper Tobias og Anne Sofie (køkkenhjælp) 
 
 

6. Fremlæggelse af årsberetning – herunder Årsberetning for Handicaprådet i 
Næstved (Bilag 1+2) 
Jyttes beretning er udsendt og hun gennemgik den kort, og fortalte lidt om 
hvordan hun kom med i DH arbejde.  
Hun fremhævede at det er meget vigtigt at være med i DH, da det er den 
direkte indgang til politikerne. 
Jytte blev formand i april efter Pia Bakkegård pludselig sluttede, og i maj 
måned var der et ekstra bestyrelsesmøde – hvor Jytte blev formand, og efter 
dette har vi der var tilbage arbejdet som en bestyrelse, men der er jo 
desværre Persondataforordningen som har givet mange udfordringer.  
DH har fulgt Handicaprådets arbejde og allerede i juni blev der afgivet et 
høringssvar vedr. administrationens forslag til besparelse på det store 
underskud der viste sig på Omsorg – og Forbyggelsesudvalgets budget 
område, og Stella har besøgt Handicaprådet og fortalt om handicap-
konventionerne  
Mona Lisa synes det var en god beretning – og takkede for det gode 
samarbejde,  
Merete Frederiksen spurgte om hvordan Handicaprådet havde fået mail på 
samtlige handicappede børn, men det er forvaltningen der har udsendt det via 
E-boks 
Beretningen blev herefter godkendt 
 
 

7. Fremlæggelse af forslag til handleplan 2019 til godkendelse (Bilag 3) 
Jytte fremlagt forslag til handleplanen 2019, hvor hun gennemgik de 
forskellige punkter og lagde til sidst vægt på de sidste 4 punkter i handle-
planen.  
Der blev også snakket lidt om det nye svømmecenter, som skal bygges i 
kommunen – om vi har øje på det og det er der på flere punkter.  
SUMH – fortalte at de havde påbegyndt at skrive valgspørgsmål.  

           Handleplanen blev godkendt. 
 
 

8. Fremlæggelse af regnskab for 2018 (Bilag 4) 
Jytte fremlagde regnskabet og fortalte at det er DH centralt, der bogfører 
vores regnskab og udbetaler penge til møde og rejseudgifter. 
Merete Frederiksen fra Høreforeningen – mener ikke vi kan blive ved med at 
bruge vores overskud, - hun mente vi må søge mere i tilskud, ellers er der 
snart ikke mange penge tilbage. Jytte svarede at budget jo selvfølgelig kan 
ændres hvis der sker noget. Som systemet er i DH, er der 10.000 kr. i snit til 
hver lokalafdeling, men nogen bruger mere og andre mindre. Allice Døssing 
synes DH’s måde at kører økonomien på er mærkelig, Stella forklarede at det 
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som DH-Næstveds regnskab og budget så ud, er helt ok.  
Regnskabet kom til afstemning og blev godkendt.  
 
Stella fortalte, at foreninger nu kan få glæde af de lokale spillehalsmidler - 
Lokalpuljen, som kommer til uddeling en gang om året. Desværre er reglerne 
skruet sådan sammen, at det kun er grundorganisationerne der kan søge 
disse midler. Reglerne siger at grundorganisationerne kan søge om midler til 
f.eks. et kursus eller noget der går på tværs af foreningerne – og der er et par 
lokale foreninger der har søgt allerede og fået bevilget penge til et foredrag 
og et kursus om handicap- og socialpolitikken. 
 

9. Valg:  
Da omfanget af den aktive medlemsskare i bestyrelsen i DH Næstved har været 
begrænset, har der ikke været behov for et forretningsudvalg, hvorfor valg til 
forretningsudvalg ikke er aktuelt.  
 
Valg til formandsposten – Der er ikke indkommet indstillinger til formandsposten 
 
Mona Lisa vil gerne indstille Jytte,  
Tonny vil også gerne indstille Jytte,  
Jytte har skrevet ud at hun gerne ville opfordre til en f.eks tidligere politiker 
der gerne vil aktiv til at gå med i DH arbejdet men at hun gerne tager 2 år 
mere. 
Jytte blev valgt. 
 
Stella vil gerne foreslå at man måske får et formandsføl. Det ville være godt at 
så et frø til ny formand, så man ikke blæser væk inden man kommer ind i 
arbejdet. Hun foreslår, at de yngre tænker om det var noget for dem.  
Der kom tilkendegivelse fra SUMH, Allice Bossing, at med tanke på hun er på 
vej ud i arbejdslivet – vil hun gerne stille op som formandsføl.  
Landsforeningen Autisme, Karina Ahrensbach foreslog at det måtte være en 
fordel med et Forretningsudvalg – og der kom lidt snak om det – men 
forsamlingen kom frem til, at der løbende vil kunne tages stilling til etablering 
af forretningsudvalg.  

 
10. Indkommende forslag (skal være DH Næstved i hænde senest 20 dage før 

årsmødet) – Der er ikke indkommet forslag til behandling under dette punkt. 
Da der ikke er indkommet nogle forslag – så springer vi dette punkt over  
 

 
11. Eventuelt 
      Stella efterlyste input – har det været en god måde årsmødet blev kørt på  
      eller skal vi gøre noget på en anden måde? 
      Mona Lise opfodrede grundorganisationerne til at indstille stedfortrædere til  
      handicaprådet, da der i øjeblikket kun er indstillet medlemmer til handicap- 
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      rådet, og da indstillingerne skal godkendes af byrådet vil DH helst sende ind-    
      stillingerne samlet så det kun bliver en sag i byrådet. 
      Jytte fortalte at DH ønsker at der lægges vægt på at få et bredest muligt 
      udvalg af handicapgrupper, alder, køn m,m, så alt går rigtigt til ifølge reg- 
      lerne.  
      Tonny –man skal være bosat i kommunen for at sidde med i handicaprådet,  
      men man må gerne bo i en anden kommune for at være med i bestyrelsen 
      Der kom tilsagn fra Karina Ahrensbach at hun gerne vil stille op til HR og  
      Alice Bossing  vil gerne stille op som stedfortræder. 
      Stella nævnte kort om oversete sygdomme – at folk der bor på bofælleskab,  
      eller har flere forskellige dianoser måske kan overses.  
 
 
Årsmødet sluttede kl. 21.10 og Jytte takkede for et godt møde og nye repræsentanter 
for grundorganisationer vil blive indkaldt via mail til næste bestyrelsesmøde den 28. 
marts 2019  

 
 
      Referet:      Tonny Ploug  
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Dagsorden til bestyrelsesmøde DH Næstved 
 

torsdag, d. 31. januar 2019, kl. 18.30 – 21.00 
 

Frivilligcenter Næstved, Farimagsvej 16, 4700 Næstved 
 
 
Faste punkter er markeret med stjerne.  
 

Formålet med DH-afdelingen er at formidle samarbejdet mellem DH's 
medlemsorganisationer på kommunalt plan og søge at fremme fælles interesser.  
DH-afdelingens kerneopgave er at søge indflydelse på de politiske beslutninger i 
kommunen, som vedrører handicapområdet – bla. via arbejdet i HR. 
 
Bøn til alle:  
Til mødet – vi skal hver især forsøge, at være korte og konkrete i relation til bemærkninger til 
punkterne, så vi når mest muligt. 
 
Til sidste bestyrelsesmøde fremsendte Mona Lisa forslag til mødestruktur. Den del af forslaget, 
som vedrører dagsorden på bestyrelsesmødet, er indarbejdet i dag. 
 
Til stede:  
 
Afbud fra:   
(Jessica har varigt fravær fra august 2018 og min. 6 mdr. frem – suppleant indkaldes i stedet) 
 
Dagsorden: 
 
1) *Valg af ordstyrer:  
2) *Valg af referent:  
3) *Godkendelse af dagsorden: 
 
4) * Orientering fra referat fra møde i Handicaprådet d. 26.11.2018. (Tonny, Mona Lisa, Jytte) (20 
min.) 
Af hensyn til tidsforbruget – Har Tonny tilføjelser til referatet ?  
Er der nogen spørgsmål til referatet ? 
 
5) * Drøftelse – dagsorden til møde i handicaprådet d. 07.02.2019 (Tonny) (30 min.) 

 Høring vedr. Sundhedsaftale (mail rundsendt 15. januar) 
 BPA-sager (Bo spørger Dorthe Berg Rasmussen om der er generelle ændringer) 
 Nyt fra de stående udvalg 
 Nyt fra Tilgængelighedsgruppen 
 Mål og visioner for Handicaprådets arbejde (ønske fra sidste møde) 
 ”Fokusgruppen med udfordringsret”, (Keth har modtaget mail fra Sven Sørensen, 

teamleder i Thomas Carlsens center. Han vil evt. gerne deltage i mødet for at supplere 
forældrerepræsentanterne) 

 
6)  Årsmøde DH Næstved – ny formandskandidat – Gerne tidl. politiker måske, som brænder for 
og har overblik over politik – har bestyrelsen emner ? (20 min.) 
Folkerummet booket kl. 15.00 – 22.00 
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7) Nyt fra/til udvalgene: (10 min.) 
 

a) Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget => Jessica + Mona Lisa 
 

b) Børne- og Skoleudvalget => Jytte og Mona Lisa  
 

c) Kultur- og Demokratiudvalget => Tonny – sidder også i fritidsudvalget på 
handicapområdet.  

 
d) Omsorgs- og Forebyggelsesudvalget => Martin + Tonny 

     
e) Plan- og Erhvervsudvalget => Tonny 

 
f) Teknisk Udvalg =>  Til gængelighed – Martin + Jørgis   

 
g) Økonomiudvalget => Alle sammen  

 
 
8)  Lokalt Topmøde – arr. af Børne- og skoleudvalget  (Mona Lisa) (10 min.) 
HR – repræsentantens opgave:  
Vi vil derfor gerne invitere jer til dette møde, hvor vi håber, at I vil komme med jeres input og 
forventninger til det fremtidige forældresamarbejde og til forældre- og børneinddragelse.  
Jytte : https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx  I dette forum – 
spørgsmålsteg ved, om politikken efterleves.  
Er der noget Tonny kan supplere med her – fra Midtvejsdrøftelse KKR: Fandt ud af, at det var 
vigtigt med åbenhed og reel dialog i sagsbehandlingen. Der er flere og flere der har brug for særlig 
indsats – og det bliver dyrere og dyrere. 
(Tonny sender materiale rundt. Måske punkt på næste HR dagsorden). 
 
9)  Aktiviteter i forbindelse med Folketingsvalget. (10 min.) 
Vi aftalte sidste gang, at vores mål er: 
Aftalt at vi går til forskellige vælgermøder og stiller de samme spørgsmål. 
Vi vil herved opnå, at kandidaterne finder ud af, at vi har en dagsorden og at vi eksisterer og vi får 
oplyst, hvad partierne står for rent handicappolitisk: 
Hvilke spørgsmål skal vi stille ? 
Hvordan strukturerer vi ? Hvordan får vi formidlet, at der er møde ? Hvordan får vi koordineret 
hvem der går til hvad ? 
 
10 )  Mona Lisa’s forslag til arbejdsstruktur: (20 min.) 
  
A - At Handicaprådet er på som første pkt på dagsordenen og der afsættes en halv time til dette 
eller mere. 
  
B - At der er 2 dage, hvor det ene omhandler Handicaprådets punkter og, hvordan og hvad skal vi i 
DH tage stilling til eller bidrage med. 
Den anden dag i kalenderen KUN DH punkter på dagsordenen. 
  
C - At formand for DH Tonny og formand Jytte mødes alene og gennemgår punkterne for 
Handicaprådet og sammen beslutter de, hvilke punkter der skal på DH’s dagorden og, hvilke der 
kan undlades. Det sparer tid og tid er en mangelvare i DH. 
 
11)  Orientering – Spillehalsmidler   
Jytte havde for ADHD foreningen søgt ca. tkr. 7 til et ”ikke politisk” foredrag – dette beløb er tildelt. 

https://www.naestved.dk/Kommunen/Politikker/BoerneOgUngepolitik.aspx
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Tonny havde for DHF søgt tkr. 27 til Handicap politisk kursus – Hvordan er det gået ? 
 
12)  Indstillinger/erklæringer til DH og til Handicaprådet (10 min.) 
 
13)  Høringssvar – DH og Handicaprådet (10 min.) 
 
14) Lige adgang til sundhed – eliminering af uligheden i praksis – Hvad gør vi herfra ? (10 min.) 
Ved møde 15/11 2018 aftalte vi, at forberede spørgsmål til en temadag om lige adgang i praksis.  
Ved kommende møde skal vi finde ud af hvem vil være tovholder på dette projekt – evt. nedsætte 
et lille udvalg til, at arbejde med spørgsmålene og finde emner.  
 
15)  Julehygge – blev besluttet – udskudt til primo 2019 
 
16)  DH plakat og video, som beskriver, hvad DH vil - Præsentation – Hvordan skal vi bruge den ? 
 
17)  Eventuelt 
 
 
 
   
 
 
 


